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Ervaren worden mensen 

vanzelf. De vraag is, hoe kunnen 

wij leren van de werk- en 

levenservaring die deze nieuwe 

groep professionals met zich 

meebrengt? 

Olaf Prinsen

In de afgelopen jaren heb ik veel kinderen, jongeren, (pleeg)

ouders, professionals, ervaringsdeskundigen en bestuurders in 

de jeugdzorg gesproken. Uit al deze gesprekken ben ik tot de 

volgende conclusie gekomen: bevlogen professionals, die vanuit 

hun hart werken, vormen de basis voor liefdevolle en kwalitatief 

goede zorg aan kinderen, jongeren en gezinnen. 

Voorwoord

Het verbeteren van de kwaliteit van de jeugdzorg is daarom, deels, een 

arbeidsmarktvraagstuk. We hebben mensen in onze sector nodig om dagelijks  

het verschil te maken voor kinderen en gezinnen die vertrouwen op de jeugdhulp 

om hen een steuntje in de rug te geven als het zelf even niet lukt. Daarom wil ik 

alle zij-instromers, herintreders en mbo’ers in jeugdzorg van harte welkom heten! 

Het programma AlleKansenBenut! draagt op een waardevolle manier bij aan 

de opgave die de jeugdzorg kent. Door te werken aan meer mogelijkheden 

voor professionals die een passie hebben voor jongeren maar (nog) niet de 

juiste papieren bezitten om direct aan de slag te gaan in de jeugdzorg. In deze 

verhalenbundel vind je hun verhalen en wordt vanuit verschillende perspectieven 

belicht wat de meerwaarde van zij-instromers is voor jeugdzorgorganisaties. 

Ervaren worden mensen vanzelf. De vraag is, hoe kunnen wij leren van de werk- 

en levenservaring die deze nieuwe groep professionals met zich meebrengt? 

Zij verrijken onze organisaties, dragen bij aan diversiteit en verbreden het 

vakmanschap van de jeugd- en gezinsprofessionals. Ik nodig alle organisaties in 

jeugdzorg uit om de verhalen uit dit boekje te lezen en deze groep professionals 

van harte welkom te heten.

Namens het platform Jeugdzorg werkt!

Olaf Prinsen  |  Directeur Jeugdzorg Nederland
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Professionals in jeugdzorg zijn een 

kostbaar goed; zij zetten zich elke 

dag in voor jeugdige(n) en gezinnen. 

Dit doen zij vanuit verbinding, 

gelijkwaardigheid, nieuwsgierigheid 

en gedrevenheid. Samen gaan zij 

op zoek naar wat werkt. Zodat ieder 

kind in veiligheid kan opgroeien en 

zich optimaal kan ontwikkelen naar 

volwassenheid. 

Inge Kuipers

Inleiding

Je hebt een bijzonder boekje in handen! 

‘Verhalen uit de praktijk’ zijn verhalen van zij-instromers die een switch hebben 

gemaakt en aan de slag zijn gegaan in jeugdzorg. Je leest hun ervaringen, 

verwondering en zoektochten. Er zijn verhalen van organisaties, zij delen hun 

successen, enthousiasme en geleerde lessen. Verschillende deskundigen 

delen hun visie op de kansen en mogelijkheden die deze groep de branche 

biedt. 

De afgelopen jaren groeit de behoefte naar meer diversiteit in teams en is 

behoud van kwaliteit van zorg een belangrijk thema. Voldoende, vitale en 

bekwame professionals zijn hiervoor nodig en juist dat staat in de huidige 

arbeidsmarkt onder druk. Dat vraagt van organisaties en de branche om te 

innoveren en nieuwe vijvers te creëren. 

AlleKansenBenut! jaagt deze verandering aan en draagt bij aan een passende 

invulling. Zij doet dat in nauwe samenwerking met verschillende partijen (o.a. 

ministeries, gemeenten, werkgevers, SKJ, sociale partners en kennisinstituten). 

Zodat de kansen die zij-instromers, herintreders en mbo’ers jeugdzorg bieden, 

ten volste worden benut. De wet- en regelgeving geeft ruimte; laten we deze 

doorgronden en toepassen. En ja, er zijn barrières te doorbreken, maar met een 

tikkeltje lef en ‘gewoon doen’ komen we een heel eind. Gezamenlijk werken wij 

aan onze missie: zij-instromers en herintreders vormen een vaste aanvulling op 

het personeelsbestand van organisaties in jeugdzorg.

Vooruitkijkend is deze groep professionals een onderdeel van een grotere 

verandering; de realisatie van functiedifferentiatie binnen jeugdzorg. Met daarin 

de belangrijke vraag: welke professional hebben we waar en op welk moment 

nodig? Veel leesplezier!

Inge Kuipers  |  Oprichter en programma manager AlleKansenBenut!

76 AlleKansenBenut!



“Zij-instromers zorgen voor een 
bont palet aan hulpverleners” 

1.

Een grote groep mensen denkt erover na om de 

overstap naar jeugdzorg te maken. Zo ook Willemijn 

Klop drie jaar geleden. Inmiddels heeft zij met succes 

de overstap naar een betekenisvolle baan in jeugdzorg 

gemaakt. “Zij-instromers hebben zoveel talenten, je kunt 

ze op vele vlakken inzetten. Als je die talenten effectief 

bundelt, heb je een gouden combinatie.”

Willemijn Klop werkte na een opleiding SBW (nu MMZ, red.) vanaf 

haar zeventiende in de verslavingszorg en psychiatrische zorg voor 

volwassenen in gesloten inrichtingen. Geen makkelijke baan, maar 

Willemijn is iemand die het verschil wil maken en zich daarnaast 

constant blijft ontwikkelen. Dus volgde er nog een zelf gefinancierde 

hbo-opleiding Toegepaste Psychologie in de avonduren.

“Ik wil heel graag weten wat een mens beweegt, vanuit psychologisch 

oogpunt. Ook zoek ik altijd naar verdieping in zowel mijn werk als op 

persoonlijk vlak. Ik denk dat het goed is dat we ons realiseren dat je als 

mens maar één stapje te veel van het lijntje af hoeft te zetten om in een 

ongewenste situatie terecht te komen. Ik wil mijn steentje bijdragen 

om het verschil te maken in de diverse sectoren binnen geestelijke 

gezondheidszorg. Deze krijgen in mijn ogen onterecht vaak een 

negatief stempel.”

Uit de praktijk
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Profiteren	van	begeleiding
Na vijftien jaar in geestelijke gezondheidszorg constateerde 

Willemijn dat ze binnen haar laatste functie op de afdeling 

Forensische Psychologie ethisch niet meer achter het werken met 

zedendelinquenten stond. “Ik kon het niet verkroppen deze mensen 

terug in de maatschappij te laten gaan. Dus oriënteerde ik mij en maakte 

ik een uitstapje naar gehandicaptenzorg. Ik wilde daar specifiek mensen 

helpen die tussen wal en schip vielen. Maar bepaalde beloftes werden 

niet waargemaakt en ik was er niet op mijn plek. Uiteindelijk ben ik via 

arbeidsbemiddeling in de wereld van jeugdzorg geïntroduceerd.” Daar 

liep Willemijn tegen het bekende probleem op: veel ervaring, maar 

geen SKJ-registratie. Dankzij haar uitgebreide werkervaring wogen haar 

dagelijkse activiteiten op de werkvloer zo positief dat zij binnen drie 

maanden haar EVC-traject kon afronden.

Mijn ervaring, talenten en kennis 

werden gezien en benut.

Willemijn Klop  |  Jeugdbeschermer en voormalig zij-instromer

Optimale ontwikkeling
Willemijn bevestigt dit: “Het mij aangeboden leer- en ontwikkeltraject 

binnen de organisatie werkte behoorlijk in mijn voordeel. Je komt als 

junior jeugdbeschermer toch binnen als ‘leek’, ondanks je ervaring op 

andere gebieden. Door de juiste begeleiding en acceptatie kreeg mijn 

zelfvertrouwen een behoorlijke boost. Mijn ervaring, talenten en kennis 

werden gezien en benut. Ik voelde mij gesteund door mijn team en 

mijn begeleider persoonlijke ontwikkeling. Daarnaast kreeg ik vanuit de 

organisatie alle ruimte om mij verder te ontwikkelen.”

Willemijn roemt de grote diversiteit aan taken binnen het beroep van 

jeugdbeschermer, waardoor diversiteit in een team juist van belang 

is. “Zo krijg je tijdens de juridisch gerelateerde werkzaamheden 

veel te maken met wetgeving en kaders. Hier was ik eerst niet zo in 

thuis. Ook dan is er altijd iemand beschikbaar: een werkbegeleider of 

begeleider persoonlijke ontwikkeling. Hierdoor kan ik mij persoonlijk en 

professioneel optimaal ontwikkelen en met mijn achtergrond en ervaring 

bijdragen aan het team. 
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Zij-instromers hebben zoveel 

talenten, je kunt ze op vele 

vlakken inzetten. Als je die 

talenten bundelt heb je een 

gouden combinatie. 

Willemijn Klop  |  Jeugdbeschermer en voormalig zij-

instromer

Ik ga dus onder andere naar de rechtbank als kindvertegenwoordiger, 

maar ik begeleid ook ouders met weinig geld bij aanvragen voor de 

kleding- of voedselbank. Ik regel bezoeken voor kinderen die uit huis 

geplaatst zijn of zorg dat ze in de zomervakantie iets extra’s mogen 

doen. Mijn kennis en ervaring vanuit psychiatrie en gehandicaptenzorg 

komt goed van pas als ik werk met gezinnen en collega’s.”

Nieuwe lichting coachen
Willemijn zou Willemijn niet zijn als ze zich niet verder zou blijven 

ontwikkelen. Ze pakt nu neventaken op zoals de crisisdienst die na 

kantoortijden nog actief is. En ze volgt psychologische cursussen over 

de gevolgen van echtscheiding en hechting voor een kind. Uiteindelijk 

is ze zich gaan richten op coaching voor nieuwe zij-instromers. Iets 

waar zij als ervaringsdeskundige bij uitstek geschikt voor is. Wat is 

haar boodschap aan mannen en vrouwen die erover nadenken om de 

overstap richting (jeugd)zorg te maken?

“Laat je niet ontmoedigen door wat er in de media gezegd wordt over 

de sector. Er is ontzettend veel mogelijk om jezelf te ontwikkelen. 

Als je maar een beetje sociale liefde in je hebt is dit een wereldbaan.” 

Willemijn zou het geweldig vinden als haar ervaring ook anderen 

inspireert om deze stap te maken. “Op die manier krijg je een kleurrijk 

palet van hulpverleners. Zij-instromers hebben zoveel talenten, je 

kunt ze op vele vlakken inzetten. Als je die talenten bundelt heb je een 

gouden combinatie”, aldus de enthousiaste jeugdbeschermer.
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“Ik vind dat we als managers 
wel wat meer lef kunnen tonen”

Van make-upartist in het theater naar jeugdzorgprofessional. 

Dat gebeurt niet elke dag. Maar Petra Josso-Loureiro wilde 

niets liever en zette alles op alles om het te bereiken. 

Dankzij Valerie Knight van Triade Vitree werd haar droom 

werkelijkheid en kon ze als zij-instromer aan de slag.

Ervaring met mentorschap
Petra (39) was al een tijdje op zoek naar een werkplek toen ze dankzij 

een kennis in contact kwam met Valerie. ‘Ik werkte jaren als make-up 

artist en was daarnaast docent, mentor en stagebegeleider aan het 

ROC. Vooral het mentorschap vond ik leuk, vanwege de connectie 

die je maakt met jongeren. Mijn zoon volgde het weerbaarheids- 

en veiligheidsprogramma Oké op school in Almere. Zo zag ik wat 

een preventief programma op jonge leeftijd kan betekenen. Ik wist 

meteen: dat wil ik ook doen! En daarvoor moet ik bij Triade Vitree zijn.’

Contractaanbod zij-instromer
Op haar beurt hoorde regiomanager jeugd Valerie voor het eerst 

over Petra via een collega. “Ze kenden elkaar van het schoolplein. 

Petra zocht een werkplek, vertelde ze, maar had niet de juiste 

papieren. Kort daarna trok een andere collega aan mijn jasje, een 

coördinator. Ook die had Petra gesproken; had ik wat voor haar? Wát 

een daadkracht, dacht ik. Zulke mensen kunnen we goed gebruiken. 

Ik besloot met haar af te spreken. Niet lang daarna bood ik Petra een 

contract aan.”

2.

Uit de praktijk
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Leren van elkaar
Twee jaar later is Petra niet meer weg te denken bij Triade Vitree. Ze maakte 

zich onmisbaar bij KBC, de kinderbehandelcentra. De zij-instromer schoof 

aan bij twee collega’s die een nieuwe groep waren gestart voor kinderen 

met een ontwikkelingsachterstand, met als doel om hen voor te bereiden op 

het speciaal onderwijs. “Best spannend vond ik dat in het begin. Deze twee 

werkten al jaren samen. Maar ze namen me meteen op. Inmiddels ben ik een 

volwaardige collega en loopt de groep als een tierelier.”

Petra brengt ook Triade Vitree veel. Valerie: “Zij leert niet alleen van haar 

collega’s, zij leren ook van haar. Voor haar opleiding Social Work beschreef 

Petra bijvoorbeeld de werkwijze van de doorstroomgroep naar het speciaal 

onderwijs. Onze organisatie werkt hiervoor samen met verschillende partijen, 

waaronder de gemeente. Petra deed dat hartstikke goed. Niet iedereen kan 

dat, zelfs niet degenen die hun papieren al wel hebben.”

Afgaan op kwaliteiten zij-instromers
Valerie snapt dat managers huiverig zijn om zij-instromers in te zetten. “Het 

is het kip-ei-verhaal. Wacht je tot iemand de juiste papieren heeft of ga je af 

op andere kwaliteiten? Ik vind dat we als managers wel wat meer lef kunnen 

tonen. Je kunt binnen de regels gewoon een zij-instromer inzetten. Als je ze 

geen kans geeft, weet je nooit wat ze de organisatie kunnen opleveren.”

“Niet opgeven als zij-instromer”
Ook voor mensen die zij-instromer willen worden, heeft de regiomanager 

een tip. “Geef niet op. Geloof in jezelf en je ervaring.” Petra beaamt dat: “Zet 

door, het is een stugge wereld. Zoek naar dat ene lijntje om binnen te komen, 

naar de persoon die jouw kracht ziet. En benut je netwerk. Ik ben een echte 

netwerker en heb overal lijntjes uitgegooid. Bij kennissen en op LinkedIn – ik 

heb alles en iedereen in jeugdzorg benaderd én vaak gesolliciteerd. Dat heeft 

zich uitbetaald.”

Geef niet op. Geloof in jezelf en 

je ervaring.

Petra Josso-Loureiro  |  Zij-instromer bij Triade Vitree

Verder leren
Uitgeleerd is Petra nog lang niet. Op eigen initiatief liep ze mee met collega’s 

van pleegzorg en 24-uurszorg. Daarnaast werkt ze als projectondersteuner bij 

het lectoraat Klantenperspectief in Ondersteuning en Zorg van Windesheim. 

Hier levert ze onder andere een bijdrage aan de regionale kenniswerkplaats 

Flevoland, een project over veerkrachtig opvoeden en opgroeien. “Die kennis 

neem ik mee terug de organisatie in.”

Master als verdiepingsslag
“Waar ik over tien jaar sta? Geen idee. Ik heb het naar mijn zin bij de 

kinderbehandelcentra, maar met deze doelgroep wil ik niet altijd blijven 

werken. Jongeren en hun netwerk spreken me aan. Pleegzorgbegeleiding lijkt 

me een mooie volgende stap. In elk geval wil ik een baan waarbij ik mensen 

kan verbinden, want daar zit mijn kracht. In verbindingen zoeken en aangaan. 

Ondertussen oriënteer ik me op een vervolgstudie. Over een jaar ben ik klaar 

met m’n hbo-opleiding Social Work. De master Pedagogiek kan een mooie 

verdiepingsslag zijn.”
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“De urgentie om zij-instromers op te 
leiden wordt steeds meer gevoeld”

Zij-instromers kiezen bewust voor een toekomst in jeugdzorg. 

Vaak hebben ze al het nodige in huis, soms missen ze nog 

wat kennis en vaardigheden. Passende leerroutes bieden 

dan uitkomst. Judith Rodenburg, docent-onderzoeker en 

coördinator scholing SKJ-registratie bij de Academie voor 

Sociale Studies van de Hanzehogeschool Groningen, vertelt 

over de rol van hogescholen bij het opleiden van zij-instromers.

Passend leertraject
Zij-instromers kunnen zich bij HanzePro, deeltijdopleiding van de Academie 

voor Sociale Studies, onder andere aanmelden voor de leergang Jeugd- en 

gezinsprofessional. Deze leergang bestaat uit zes modules die allemaal óf 

los van elkaar te volgen zijn, afhankelijk van de leerbehoefte van de student. 

Daarnaast is een praktijkcomponent onderdeel van de scholing en zijn er ook 

aanvullende modules beschikbaar. Judith: “We willen zij-instromers onderwijs 

bieden dat aansluit op wat ze nog verder kunnen ontwikkelen. En dat ze de 

nodige flexibiliteit geeft. Dat doen we met een divers aanbod van modules, 

waaruit we gezamenlijk een passend leertraject samenstellen. Het is dus echt 

maatwerk. We dagen de studenten hierbij uit om bij zichzelf na te gaan wat ze 

nodig hebben om hun functie als jeugdzorgprofessional zo goed mogelijk uit 

te oefenen.” 

Dynamische leeromgeving
De zij-instromers sluiten aan bij het reguliere onderwijs waarin verschillende 

opleidingen samenkomen, zoals Toegepaste Psychologie, Social Work en 

Sociaal Juridische Dienstverlening.  

3.

Uit de praktijk
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Dat zorgt volgens Judith voor een dynamische leeromgeving: “Waar 

‘reguliere’ studenten eerder geneigd zijn het geijkte pad te kiezen, 

maken zij-instromers sneller gebruik van de mogelijkheden van modulair 

onderwijs. Ze kijken vooral naar wat zij zelf willen leren en wat nodig is om 

te voldoen aan de eisen van het werkveld en het SKJ. Het motiveert de 

reguliere studenten om hetzelfde te doen.”

Onderwijsaanbod in cocreatie met het werkveld
Het onderwijs voor zij-instromers ontwikkelde de hogeschool samen met 

het werkveld. Denk aan jeugdhulporganisaties, maar ook aan het SKJ. “Het 

is echt een cocreatie”, benadrukt Judith. “We vinden het belangrijk dat het 

curriculum goed aansluit bij het beroep van jeugdzorgprofessional. Daarom 

evalueren we het aanbod regelmatig en vragen we ook studenten om 

feedback. Is het nog passend? Daarnaast denkt de gemeente met ons mee 

en zoekt zij naar mogelijkheden om ons te ondersteunen”. Judith merkt 

vanuit werkgevers een oproep tot samenwerking. “Door het tekort aan SKJ-

geregistreerde jeugdzorgprofessionals wordt de urgentie om zij-instromers 

op te leiden steeds meer gevoeld. En dat beperkt zich niet tot een 

bepaalde regio. In gebieden waar het tekort nog niet heel nijpend is, willen 

werkgevers de nood voor zijn en zij-instromers nu alvast laten bijscholen.” 

Passende leerroutes voor zij-instromers
Judith vindt het mooi dat er met passende leerroutes oog is voor de skills 

en bekwaamheid van een professional. “Welke kennis en vaardigheden kun 

je nog beter benutten en uitbreiden? Waar is verdieping mogelijk? En wat 

is dan een passende leerroute? Ik druk zij-instromers ook altijd op het hart 

ervoor te zorgen dat het hún eigen leertraject wordt. Door bij het schrijven 

van het plan van aanpak te focussen op nieuwe kennis en vaardigheden die 

uitdagend genoeg voor ze zijn. Zo voelen ze zich verantwoordelijker voor 

hun eigen leerproces en leren ze meer.”  

Zij-instromers kijken naar wat zij 

zelf willen leren en wat nodig is 

om te voldoen aan de eisen van 

het werkveld en het SKJ. Het 

motiveert de reguliere studenten 

om hetzelfde te doen.

Judith Rodenburg  |  Docent-onderzoeker en coördinator 

scholing SKJ-registratie bij de Academie voor Sociale Studies 

van de Hanzehogeschool Groningen
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Het is interessant om te zien 

wat we van elkaar kunnen leren 

als we iets vanuit verschillende 

perspectieven bekijken.

Judith Rodenburg  |  Docent-onderzoeker en coördinator 

scholing SKJ-registratie bij de Academie voor Sociale Studies 

van de Hanzehogeschool Groningen

Ook zij-instromers opleiden? Drie ‘leertips’ van Judith!

1.  Ga het doen; eerst alles uitkristalliseren kost veel tijd. Jeugdzorg  

 verandert snel en dat blijft ook zo. Maak een start en durf te  

 experimenteren, al doende leert men.

2.  Betrek zij-instromers bij de doorontwikkeling van het   

 onderwijsaanbod. Leer en evalueer: wat gaat goed en wat kan  

 beter? Vraag ook het werkveld regelmatig om feedback. 

3.  Deel je kennis en ervaring met het opleiden van zij-instromers  

 ook met andere hogescholen. Zo leer je van elkaar en hoef je niet  

 alleen op ontdekkingstocht en het wiel opnieuw uit te vinden.

Die frisse blik leidt soms tot verrassende invalshoeken, weet Judith. Zo 

had een student werkervaring in een winkel, waar ze soms met behoorlijk 

uitdagende klanten te maken kreeg. De parallel met jongeren was snel 

gemaakt; die stellen je soms ook voor dillema’s hoe om te gaan met 

‘onbegrepen’ gedrag. “Het is interessant om te zien wat we van elkaar kunnen 

leren als we iets vanuit verschillende perspectieven bekijken. Ik merk dat 

werkgevers dit ook waardevol vinden en streven naar meer diversiteit in 

teams. Zij-instromers dragen daar zeker aan bij!”

Daarnaast vindt Judith het belangrijk dat zij-instromers ook de koppeling 

maken met methodes en methodieken die voor een groot deel 

wetenschappelijk onderbouwd zijn. “Dat ze goed onderbouwen waarom ze 

doen wat ze doen. Los van ervaring of wat hun gevoel zegt, bijvoorbeeld op 

basis van de beroepscode. Die onderbouwing maakt dat ze hun cliënten 

nog beter kunnen helpen.”

Leren van elkaar door verschillende perspectieven
Leergierig en gemotiveerd. Deze indruk heeft Judith van de zij-instromers 

die ze leerde kennen. “Ze brengen deskundigheid vanuit een andere 

professie met zich mee. Hierdoor kijken ze met een frisse en kritische blik 

naar alles wat ze leren. En dat durven ze vaak ook te bevragen. Werkt wat 

ze horen of lezen wel echt in de praktijk?”  
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“Ik merk dat collega’s mijn 
ervaring een meerwaarde vinden”

Anouk Hermans, 47 jaar, bevond zich op een kruispunt 

in haar carrière. Na jarenlang in de financiële sector van 

de zorg te hebben gewerkt, maakte ze de gedurfde 

stap naar jeugdzorg. Zij deelt haar visie op het EC-

traject en benadrukt het belang van de bereidwilligheid 

van – in dit geval - de gemeente om te investeren in 

de omscholing van hun beleid/inkooppersoneel naar 

jeugdzorgprofessional. “Tijdens de stage merkte ik meteen 

dat werken in jeugdzorg heftig en intens werk is.”

Een	financiële	baan	in	de	zorgsector
Anouk begon haar loopbaan met het diploma maatschappelijk werk, 

waarna ze in deeltijd haar tweede diploma ‘gezondheidswetenschappen’ 

haalde. Ze werkte vervolgens maar liefst 20 jaar in de financiering van 

de zorg. Daar was ze verantwoordelijk voor het toetsen van financiële 

afspraken tussen zorgverzekeraars en zorgaanbieders. En maakte 

ze uiteindelijk de overstap naar de functie van zorginkoper voor de 

gemeente Den Bosch. Hoewel ze waardevolle ervaring opdeed, zoekt 

Anouk momenteel naar een meer praktische invulling van haar werk.

Vanuit die ruime ervaring was ze in een unieke positie om te zien 

hoe het systeem vastliep en hoe dit haar frustreerde. “Het werk 

was beleidsmatig en ik zocht naar praktisch werk dat beter bij mijn 

persoonlijkheid past”, zegt Anouk. “Gedurende de COVID-19-pandemie 

besloot ik dat ik meer kon betekenen als jeugdzorgprofessional dan als 

inkoper. Daarom informeerde ik naar een EC-traject.”

4.

Uit de praktijk
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Een stapsgewijze aanpak
Om er zeker van te zijn dat ze de juiste keuze maakte, besloot Anouk 

eerst een stage te lopen. Met goedkeuring van haar werkgever en de 

teamleider van het jeugdteam ging ze aan de slag met een “snuffelstage” 

bij het jeugdteam van de gemeente Den Bosch, waar ze werkte. “Ik maakte 

daarmee direct een sprong in het diepe omdat ik vanaf dag één meeliep 

met enkele uitdagende zorgdossiers. Ik werd hartelijk ontvangen en had 

veel aan de steun en inzichten die de casuïstiekbesprekingen met zich 

meebrachten. Je ontdekt heel snel wat je kunt, maar ook wat je mee naar 

huis neemt. Tijdens de stage merkte ik dat werken in jeugdzorg heftig 

en intens werk is. Het belang van onderlinge steun binnen het team was 

voelbaar voor mij”, vertelt Anouk.

De samenwerking binnen het jeugdteam vindt Anouk één van de 

mooie dingen van het nieuwe werk. Binnen haar oude werk was er ook 

samenwerking maar is deze minder verstrekkend en voer je de taken 

meer zelfstandig uit. “Omdat het binnen jeugdzorg bij tijd en wijle een 

spannende tijd is, kan je als collega’s niet zonder elkaar.  

Het EC-traject: theorie en praktijk in balans
Na een positieve ervaring tijdens de snuffelstage, besloot Anouk om 

daadwerkelijk aan het EC-traject te beginnen. Ze koos voor het EC-traject, 

waarin ze vijf modules moest volgen. Deze modules combineerden 

theoretische kennis met praktijkervaring en Anouk kon de geleerde lessen 

direct dagelijks in de praktijk brengen. “Ondanks de uitdagingen die ik 

tegenkwam, vond ik voldoening in het werken in een team en het directe 

verschil dat ik kon maken in het leven van kwetsbare jongeren. Op dit 

moment werk ik nog de helft van mijn uren bij de inkoopafdeling van de 

gemeente en de andere helft in het jeugdzorgteam.”

Ondanks de uitdagingen die ik 

tegenkwam, vond ik voldoening in 

het werken in een team en het directe 

verschil dat ik kon maken in het leven 

van kwetsbare jongeren.

Anouk Hermans  |  Zorginkoper en zij-instromer

Al is het maar om stoom af te blazen en advies in te winnen. Zo werd 

ik heel hartelijk ontvangen door mijn nieuwe team en heb ik het 

getroffen met de professionele begeleiding van onder andere een 

gedragswetenschapper binnen het jeugdzorgteam.”
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Het	belang	van	de	snuffelstage
Anouk benadrukt het belang van de bereidwilligheid van gemeenten om 

te investeren in de omscholing van hun beleid- en inkooppersoneel naar 

jeugdzorgmedewerkers. De snuffelstage was in grote mate bepalend voor 

de keuze van Anouk voor jeugdzorg. “Het is een investering waarvan het 

rendement onbetaalbaar is, omdat hiermee medewerkers door de gemeenten 

in staat worden gesteld zich om te scholen. De investering van gemeenten in 

de omscholing van hun beleid/inkooppersoneel naar jeugdzorgprofessionals 

is anderzijds belangrijk om gekwalificeerd personeel binnen deze cruciale 

branche te waarborgen.”

Het is een investering waarvan het 

rendement onbetaalbaar is.

Anouk Hermans  |  Zorginkoper en zij-instromer

Daarnaast heeft Anouk als voormalig zorginkoper een meerwaarde voor de 

gemeente omdat ze bekend is met de werking en uitdagingen van het hele 

jeugdzorgsysteem. “Ik merk dat collega’s uit beide teams mijn ervaring een 

meerwaarde vinden. Zo vragen mijn jeugdzorg collega’s regelmatig of ik ze 

even met een inkoopkwestie kan helpen.”

Een positieve verandering met toekomstperspectief
Het verhaal van Anouk laat de uitdagingen en beloningen zien die samen gaan 

met een carrièreswitch. Je hebt moed nodig om de zekerheden van een bekende 

en goedbetaalde baan achter te laten en een nieuwe richting in te slaan.  

Voldoening in je werk en zingeving vinden brengt ook een positieve verandering 

teweeg. Anouk is optimistisch over haar toekomst binnen jeugdzorg en wil haar 

ervaring delen en anderen inspireren via blogs en sociale media.

Investeren in een betekenisvolle carrière in jeugdzorg
Anouks verhaal laat heel goed zien dat een EC-traject in jeugdzorg veel 

voordelen biedt. Het stelt mensen in staat om een betekenisvolle carrière na te 

streven en voldoening te vinden in het werk dat ze doen. Daarnaast is Anouks 

ervaring en expertise voor haar werk als zorginkoper van onschatbare waarde 

voor de gemeente Den Bosch.

Met een carrièreswitch naar jeugdzorg kunnen mensen uit verschillende 

branches en met verschillende banen een positieve impact hebben op 

het leven van kwetsbare jongeren. Het is belangrijk om te erkennen dat 

een carrièreswitch naar jeugdzorg geen lichte beslissing is. Het vereist een 

zorgvuldige overweging. Degenen die op zoek zijn naar meer betekenis in hun 

werk, moeten bereid zijn om zowel mentaal als financieel te investeren in een 

omscholingstraject. Uiteindelijk is de overstap naar jeugdzorg een lonende 

en waardevolle keuze: zij vinden tegelijkertijd voldoening en zingeving in hun 

nieuwe werk.
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Jeugdbescherming Noord & Veilig Thuis Groningen werkt 

met de inzet van zij-instromers. De organisatie bestaat naast 

jeugdbescherming ook uit Veilig Thuis Groningen. Ruth 

Leenstra, hr-adviseur bij de organisatie en Evelien Smeenge, 

praktijkbegeleider vertellen meer over wat er allemaal komt 

kijken bij het inzetten en aannemen van zij-instromers en wat 

hun drijfveer was hiermee te starten.

“Aangenaam verrast door 
type zij-instromer”

Anticiperen op personeelstekort
Ruth: “De beschikbare kandidaten drogen steeds meer op. Niet alleen in de 

jeugdbescherming, maar ook bij Veilig Thuis. We wilden anticiperen op de 

toekomstige ontwikkelingen. Zij-instromers dragen daaraan bij. We kwamen 

in contact met AlleKansenBenut! Met hen hebben we gesproken over hoe we 

zij-instromers kunnen inzetten. Zo zijn we aan de slag gegaan met een pilot.”

“Op dit moment hebben we mensen aangenomen met een aanverwante 

functie, bijvoorbeeld mensen die al in het sociaal domein werken of een 

aanverwant hbo-diploma hebben. Deze mensen kunnen binnen een jaar hun 

SKJ-registratie halen. In de pilot wilden we hiermee beginnen, maar met de 

ervaring die we nu opdoen gaan we in de toekomst mogelijk verder kijken 

dan deze profielen.”

Gedrevenheid zij-instromers
Evelien: “Waar we vooral op letten bij het selecteren van zij-instromers? Of 

mensen echt een beeld hebben van het werk. Tijdens gesprekken merkten 

we dat sommige mensen echt alles hadden uitgezocht.”

5.

Uit de praktijk
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“Je kunt bij het aannemen van mensen naar harde eisen kijken, zoals een 

SKJ-registratie, een hbo-opleiding Social Work en je kunt ook naar de 

zachte eisen kijken”, vertelt Ruth. “Bijvoorbeeld naar levenservaring en 

vaardigheden die de sollicitanten meebrengen. Het grote voordeel hiervan 

is dat je je team kunt vullen met een mix aan mensen: net afgestudeerden, 

maar ook mensen met meer levenservaring.”

Vijver vergroten
Ruth: “Je vergroot dus eigenlijk de vijver waar je uit vist. Je krijgt ineens 

mensen binnen die normaal nooit gaan schrijven, terwijl hun ervaring en 

drijfveer voor het werken als jeugdbeschermer of maatschappelijk werker 

Veilig Thuis heel relevant is.

Je merkt een bepaalde 

gedrevenheid die je niet bij alle 

reguliere sollicitaties tegenkomt. Zij-

instromers kiezen vaak bewust voor 

dit werk.

Evelien Smeenge  |  Praktijkbegeleider Jeugdbescherming 

Noord en Veilig Thuis Groningen

Evelien: “En die doelgroep neemt kennis mee die echt wat toevoegt aan 

je team. Bijvoorbeeld mensen die in kinderopvang hebben gewerkt, 

weten goed hoe ze met kinderen moeten communiceren. Dat is ook erg 

belangrijk voor jeugdzorg. Er wordt vaak een grens getrokken om te mogen 

werken in jeugdzorg. Dat is volgens mij niet per se nodig. Je hebt genoeg 

mensen die bij ons willen werken en werkzaam zijn in een andere vorm van 

hulpverlening.”

Voorbereiding inzet zij-instromers
“Voordat we zij-instromers op gesprek uitnodigen, hebben we gekeken 

welke medewerkers het leuk vonden om een zij-instromer te begeleiden”, 

vervolgt Evelien. “We hebben meteen aan verwachtingsmanagement 

gedaan bij deze mensen, bijvoorbeeld uitgelegd dat de begeleiding wel 

intensief is. Een aantal mensen gaf aan dat ze de begeleiding op zich 

wilden nemen. Zo zijn we uitgekomen op drie hoofdbegeleiders en drie 

subbegeleiders. De hoofdbegeleiders nemen het voortouw. Op die manier 

verdelen we de belasting.”

“Hierna hebben we een aantal keren met alle begeleiders bij elkaar 

gezeten om te kijken of iedereen nog enthousiast was. Na overleg 

met AlleKansenBenut! werden de verwachtingen nog helderder en de 

begeleiders waren nog altijd enthousiast. Je hebt wel echt commitment 

nodig vanuit het team om met zij-instromers te starten.”
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Urgentiebesef 
Ruth: “Daarnaast heb je ook urgentiebesef binnen je organisatie nodig en 

moet je goed kunnen uitleggen waarom je als organisatie in zij-instromers 

wilt investeren. Wij vonden het prettig om de pilot klein te beginnen. Eerst 

ervaring opdoen en van daaruit zorgen dat je die ervaring benut, goed 

evalueert op de vooraf gestelde doelen om vervolgens je hr-beleid hierop 

aan te laten sluiten. Zet niet gelijk een te grote stap. Houd het behapbaar. 

Maak vooraf een financieel plan, verdiep je goed in de subsidies die je kunt 

krijgen voor zij-instromers. En bekijk hoeveel zij-instromers je vanuit de 

organisatie goed kunt begeleiden voordat je de vacatures uitzet. Kortom, 

alle randvoorwaarden moeten kloppen.”

Daarnaast heb je ook urgentiebesef 

binnen je organisatie nodig en 

moet je goed kunnen uitleggen 

waarom je als organisatie in zij-

instromers wilt investeren.

Ruth Leenstra  |  hr-adviseur Jeugdbescherming Noord en 

Veilig Thuis Groningen

Begeleiding zij-instromers
Evelien: “En als je zij-instromers aanneemt, is het natuurlijk van belang dat 

de begeleiding goed verloopt. Wij hebben vaste intervisiemomenten staan. 

We zitten dan met de begeleiders en zij-instromers om te bespreken hoe 

het gaat en wat ze nodig hebben.”

“De grootste uitdaging is voor mij of alle begeleiders het vol gaan houden. 

Maar ik heb daar alle vertrouwen in. Een medewerker is constant samen met 

de zij-instromer, daar moet je tegen kunnen. Daar komt bij dat je rekening 

moet houden met de positie waarin een zij-instromer zich bevindt. Een 

stagiaire weet niet anders dan dat hij altijd lerende is. Een zij-instromer heeft 

misschien al wel een seniorpositie gehad. Nu is dat weer omgedraaid. Het is 

belangrijk om daar bij stil te staan in de begeleiding: hoe is het voor de zij-

instromer om in deze positie te zitten?”

Ruth: “En daarbij is ook belangrijk dat je erkenning hebt voor de ervaringen 

die iemand meebrengt, ook al mag iemand nog niet zelfstandig werken.”

Opleiding zij-instromers
“De opleiding die onze zij-instromers moeten doen, verschilt per persoon”, 

vertelt Ruth. Sommigen moeten een 45 EC-traject volgen, anderen een 

EVC-traject. Het voordeel is dat theorie en praktijk echt hand in hand 

gaan. Studeren doen de zij-instromers in hun eigen tijd. Wij bekostigen de 

opleiding.”

Uitval voorkomen
Hoe zorg je er vervolgens voor dat de zij-instromers die je hebt 

aangenomen niet snel weer uit het vak stappen? Evelien: “Zorg voor vaste 

terugkommomenten, zodat je met de zij-instromers kunt bespreken hoe het 

gaat en waar zij behoefte aan hebben.”
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Ruth: “En zorg ervoor dat je zij-instromers niet alleen maar oninteressante 

klussen laat doen, zoals verslagen schrijven, maar ook direct de interessante 

en mooie kanten van het vak laat beleven.”

De hulp van het deskundigenteam
Wat heeft AlleKansenBenut! voor Jeugdbescherming Noord & Veilig Thuis 

Groningen betekend bij de inzet van zij-instromers?

Ruth: “Zij hebben ons veel voorbeelden gegeven, ons uitgelegd voor welke 

taken je zij-instromers kunt inzetten. Aan de wegingstabel hebben we heel veel 

gehad. Alleen bij Veilig Thuis konden we daarmee niet volledig uit de voeten. 

Daarom hebben we met AlleKansenBenut! gespard en besproken hoe we 

de wegingstabel binnen VT kunnen inzetten. Samen met AlleKansenBenut! 

evalueren we onze pilot. Inmiddels word ik zelf ook steeds vaker benaderd 

door organisaties die onze ervaringen willen horen.”

Reactie vanuit de organisatie
Evelien: “Hoe de mensen uit onze organisatie reageerden? In het begin nog 

vrij aarzelend. Er waren vanuit Veilig Thuis weinig voorbeeldorganisaties 

die met zij-instromers hadden gewerkt. Toen we de gesprekken met de 

kandidaten hadden afgerond, hoorde ik veel positieve geluiden. Mensen 

waren enthousiast over de kandidaten en zagen ze echt als potentiële 

medewerkers. Dat bood het team ook perspectief. Onderschat ook vooral niet 

wat zij-instromers meenemen aan ervaring. Ook de begeleiders zelf kunnen 

daar veel uithalen.

Ruth: “Het scheelt ook dat we zij-instromers boven formatief inzetten. We 

blijven verder gaan met de werving van SKJ-geregistreerden. Ondertussen 

zorgen we voor een pool aan mensen die over een jaar reguliere 

medewerkers worden. De teams voelen dat het nu extra is en de zij-

instromers de medewerkers op termijn gaan voorzien van het invullen van de 

formatie.” 

Verrast door kandidaten
“Als je je ervoor openstelt, word je echt aangenaam verrast door het type zij-

instromers”, vertelt Ruth. “Als je goede mensen zoekt in de jeugdbescherming 

en bij Veilig Thuis dan is dat niet iemand die nog niks van het leven heeft 

gezien. En in een steeds krapper wordende arbeidsmarkt moet je anders 

gaan denken. Zij-instromers zijn daar een mooi antwoord op.” 
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SKJ: “Maatwerk leveren voor 
zij-instromers en herintreders 
in jeugdzorg”

Uit de praktijk

6.

Zij-instromers en herintreders zijn een bijzonder welkome groep 

binnen jeugdzorg, vindt Peter Palsma, voorzitter van het bestuur 

van Stichting Kwaliteitsregister Jeugd (SKJ). Hij roept ze op 

vooral contact op te nemen met SKJ als ze aan de slag willen 

binnen jeugdzorg: “Samen kunnen we een plan maken voor de 

stappen die we moeten zetten om uiteindelijk geregistreerd te 

kunnen worden.”

Het personeelstekort in jeugdzorg in 

algemene zin en het tekort aan SKJ-

geregistreerde professionals is een 

zorg van SKJ.

Peter Palsma  |  Voorzitter van het bestuur van Stichting 

Kwaliteitsregister Jeugd (SKJ)

“Het personeelstekort in jeugdzorg in algemene zin en het tekort aan SKJ-

geregistreerde professionals is een zorg van SKJ ,” vertelt Peter. “Wij zijn erg 

blij met het feit dat zij-instromers en herintreders de stap willen zetten om te 

werken in jeugdzorg. Het bijzondere aan deze groep professionals is dat ze 

levenservaring meebrengen. Dat is uitermate waardevol in een branche waarin 

je werkt in gezinnen en met kinderen. We zijn ook blij dat er zoveel energie in 

wordt gestoken om ook die mensen binnen jeugdzorg aan de slag te helpen.
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Tegelijkertijd snappen we dat niet iedereen direct kan worden ingezet als 

professional of als SKJ-geregistreerde. Daarom willen wij ons inspannen om 

ervoor te zorgen dat we samen trajecten uitzetten waardoor een zij-instromer 

of herintreder uiteindelijk geregistreerd kan worden. Als SKJ kijken wij hoe we 

maatwerk kunnen leveren voor die groep.”

Snel aan de slag
Geen registratie betekent volgens Peter allesbehalve dat mensen niet inzetbaar 

zijn binnen jeugdzorg. “Zij-instromers en herintreders kunnen gelukkig snel 

aan de slag omdat zij onder verantwoordelijkheid van een SKJ-geregistreerde 

professional aan het werk kunnen. Dat betekent dat de SKJ-geregistreerde 

professional onder het toezicht valt en de zij-instromers en herintreders vallen 

dan onder verantwoordelijkheid van de SKJ-geregistreerde professional. Dat is 

een gelaagde verantwoording en dat is niet uitzonderlijk, want het werkt ook 

zo met mensen die van de opleiding komen of stagelopen. Het SKJ ziet zij-

instromers en herintreders niet anders dan pas afgestudeerden.”

Alle registers opentrekken
“Wij werken heel goed samen met de hogescholen en beroepsverenigingen 

om zij-instromers en herintreders waar mogelijkheid toe te laten treden en 

kijken hoe we meer paden beschikbaar kunnen maken voor die groep. Het is 

een groep potentiële jeugdzorgwerkers die je op een andere manier moet 

begeleiden om uiteindelijk als SKJ-geregistreerde professional aan het werk te 

laten gaan. Het is niet ingewikkeld, maar het vraagt maatwerk.”

Peter prijst het programma AlleKansenBenut!: “Ik vind dat het programma 

goed aan de weg timmert om werkgevers te motiveren om deze groep 

binnen jeugdzorg aan de slag te laten gaan. We zien dat het organiseren van 

b.v. bijeenkomsten effectief werkt en dat daar de nodige geïnteresseerden 

op af komen. Met elkaar kunnen we alle registers opentrekken om mensen in 

jeugdzorg aan de slag te kunnen laten gaan.”

Samen plannen maken
“Ik hoop dat het instromen vanaf de zijkant of herintreden net zo gewoon 

wordt als voor iemand die net van de opleiding komt en in de branche wil 

werken. Dat er trajecten zijn voor bijvoorbeeld iemand die jarenlang in het 

onderwijs heeft gewerkt en graag de stap wil zetten naar jeugdzorg. Het 

moet de normaalste zaak van de wereld zijn dat je, na een lange tijd in de ene 

sector te hebben gewerkt, de overstap kunt maken naar jeugdzorg. Dat zou 

mijn droom zijn. Ik nodig de mensen met concrete plannen om in jeugdzorg 

te stappen heel graag uit om contact te zoeken met SKJ . Samen kunnen 

we kijken hoe we een concreet plan kunnen maken zodat ze uiteindelijk als 

geregistreerd professional aan de slag kunnen gaan.”

Het is mijn droom dat het de 

normaalste zaak van de wereld is dat 

je, na een lange tijd in de ene sector 

te hebben gewerkt, de overstap kunt 

maken naar jeugdzorg.

Peter Palsma  |  Voorzitter van het bestuur van Stichting 

Kwaliteitsregister Jeugd (SKJ)
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“Werkzaam in jeugdzorg 
maak je het verschil”

John Pappers is al meer dan vijftien jaar teammanager binnen 

de jeugdbescherming. Naast startende en meer ervaren 

jeugdzorgmedewerkers maken ook zij-instromers deel uit van 

zijn team. Wat vraagt dat van de organisatie, van hem, zijn team 

en de zij-instromer zelf? “De meeste zij-instromers hebben al 

een bepaalde link met hulpverlening. Je ziet dat ze toch een 

bepaalde roeping voelen.”

John, vertel eens hoe je jeugdzorg ingerold bent.
“Ik begon in 2005 als uitvoerend medewerker bij het Crisis Interventie 

Team. In het eerste jaar daar gaf ik intern aan binnen bureau jeugdzorg 

meer de leidinggevende kant op te willen. Dat kon gelukkig en in 

september 2007 ging ik als teammanager aan de slag.”

Wat maakt het werk voor jou nog steeds uitdagend?
“De complexiteit van de inhoud van ons vak. Ik zeg altijd: ik kan overal 

manager zijn, want die kwaliteiten heb ik wel. Maar ons vak doet er 

echt toe. Elke dag is behoorlijk wisselend en uitdagend. Soms sta 

je bijvoorbeeld echt voor ingewikkelde dilemma’s aangaande de 

besluitvoering. Dat spanningsveld maakt dat ik het na al die tijd nog 

steeds een heel bevredigend vak- en werkgebied vind. Ik houd zowel 

van de dynamiek als van de uitdaging en de complexiteit.”

Dus jij voelt echt dat je het verschil kunt maken.
“Als je een lange adem hebt en stevig in je schoenen kunt blijven staan. 

Ja, dan krijg ik dat gevoel wel.  

7.
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Dat helpt je intern met het werk, maar ook extern bij bijvoorbeeld negatieve 

berichten over jeugdzorg in de media. Ik blijf echter van mening: wij kunnen het 

verschil maken. Hoe uitdagend het soms ook is.”

Hoe ga je om met die geluiden in de media?
“Binnen het team maken we dit eigenlijk altijd meteen bespreekbaar met 

elkaar. We erkennen dat we ook gewoon maar mensen zijn. Dus soms kunnen 

dingen tegenvallen. Maar we zitten allemaal in het vak, omdat we het beste 

voor hebben met onze cliënten. Dat betekent soms dat je besluiten moet 

nemen die niet heel makkelijk zijn. We letten er daarom extra op dat we ook 

positieve momenten en aandacht voor elkaar hebben. We doen bijvoorbeeld 

iets leuks met elkaar, zoals een borrel. Of we geven vanuit het management 

onze medewerkers een kleine attentie voor al het harde werken. Zo blijven je 

mensen in balans met hun vitaliteit.”

We zitten in het vak, omdat we het 

beste voor hebben met cliënten.

John Pappers  |  Teammanager Jeugdbescherming West

Dat	is	een	fijne	teamspirit.	Hoe	ziet	jouw	team	er	op	dit	
moment uit?
“Mijn team is heel divers. Er zijn medewerkers die al vijftien jaar binnen 

jeugdzorg werken, maar er zijn ook mensen die net van school komen of 

zij-instromen. Het is echt een mooie mix van mensen, ervaring en leeftijden. 

Het is een groep van ongeveer 45 medewerkers en die ‘managen’ we met 

drie managers.”

En dan komt er een zij-instromer in je team. Hoe ga je 
daarmee om?
“Om te beginnen zit er al een teamlid bij het sollicitatiegesprek, zodat deze 

meteen de achtergrond en ervaring van de zij-instromer kent. Op het moment 

dat diegene het team komt versterken, zijn de mensen best positief over ‘hun’ 

zij-instromer. Het zijn vaak mensen die al wat meer levens- en werkervaring 

hebben, wat de collega’s als heel prettig ervaren. Je merkt ook dat je ze op 

een andere manier kunt aanspreken dan bijvoorbeeld jonge schoolverlaters. 

Uiteraard begeleiden we ze nauwkeurig tijdens het hele inwerkproces.”

Zij-instromers begeleiden en 

ondersteunen we op alle vlakken, 

van persoonlijke ontwikkeling tot 

praktische zaken.

John Pappers  |  Teammanager Jeugdbescherming West

Dus de zij-instromer krijgt een eigen buddy? 
“Ons inwerkbegeleidingsprogramma is best heel mooi. Zij-instromers 

ondersteunen en begeleiden we op alle vlakken. Zo krijgen ze een 

begeleider op het gebied van persoonlijke ontwikkeling. Wat ga je doen, hoe 

werk je vanuit je competenties en waarom doe je wat je doet? Daarnaast 

hebben ze ook een werkbegeleider die meedenkt over praktische zaken. 
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Denk bijvoorbeeld aan opdrachten op tijd af hebben en tijd effectief indelen. 

Dit om te voorkomen dat ze belanden in een neerwaartse spiraal van taken 

die misschien wat minder leuk zijn of in de hectiek van het werk. Tot slot 

hebben ze binnen het team ook nog elke vier weken intervisie. Dus er is veel 

aandacht voor de persoon en de competenties van de zij-instromer.”

Zag jij dit systeem groeien in de afgelopen vijftien jaar? 
“Jazeker, er was altijd wel een bepaalde vorm van inwerken natuurlijk. 

Op een gegeven moment gingen we samenwerken met een 

detacheringsbureau voor de zorg. Daar kwam deze methode uit 

voort. Daarnaast is met hulp van diverse collega’s het programma 

‘AlleKansenBenut!’ de inzet van zij-instromers binnen de organisatie 

verder geprofessionaliseerd. Zo werken we nu met assessments, 

omdat de uitkomsten daarvan heel goed inzicht geven in de 

persoonlijkheidskenmerken en competenties die al aanwezig zijn.”

Welke criteria zijn belangrijk om aan te voldoen als zij-
instromer?
“Het helpt sowieso als je mentaal stevig in je schoenen staat. Er wordt 

namelijk in sommige situaties van jou verwacht dat je in staat bent om je 

grenzen aan te geven: tot hier en niet verder. Tijdens de assessment van 

competenties komt dit ook meteen naar boven.  

Als we dit van tevoren weten, hebben we meteen de nodige handvatten 

om de begeleiding heel concreet vorm te geven. En om te anticiperen op 

momenten dat jij tegen je grenzen gaat aanlopen. De laatste jaren vraag ik 

ook meteen in sollicitatiegesprekken al naar de eigen jeugd van een aspirant-

medewerker. Het blijkt namelijk dat alles wat je in je eigen jeugd hebt 

meegemaakt, meespeelt tijdens de uitvoering van je werk.”

Welke voordelen heeft deze vorm van begeleiden?
“Je geeft mensen het gevoel dat er genoeg veilige ruimte is om te mogen 

leren, maar ook dat je erachter kunt komen dat het toch niet bij je past. 

Tijdens het hele instroomproces geven we steeds aan wat er wel en wat er 

niet zo goed gaat. Dus de uiteindelijke beslissing is nooit een donderslag bij 

heldere hemel. We zorgen daarmee voor een goede, duurzame instroom van 

mensen die echt op hun plaats zijn binnen jeugdzorg.”

We zorgen voor een goede, duurzame 

instroom van mensen die echt op hun 

plaats zijn binnen jeugdzorg.

John Pappers  |  Teammanager Jeugdbescherming West

Hoe zit het met de mix van zij-instromers? Waar haal je ze 
vandaan?
“De meeste zij-instromers hebben al wel een bepaalde link met 

hulpverlening. Bijvoorbeeld vanuit de ggz of de volwassenenzorg. Daarbij 

zie je dat mensen toch een bepaalde roeping voelen om verschil te willen 

maken. En dat is ook niet zo gek. Als je deze stap gaat maken, moet je er 

wel over nagedacht hebben wat het je kost.  
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Zij-instromers worden gewaardeerd om 

de kennis en de kunde die zij inbrengen 

en daar krijgen ze ook de ruimte voor.

John Pappers  |  Teammanager Jeugdbescherming West

En dan heb ik het niet alleen over tijd, maar ook over energie. Je gaat immers 

naast het werk ook nog leren om je SKJ-registratie te behalen.”

Met dit soort werk ‘klok’ je ook niet om 17 uur even  
makkelijk uit.
“Dat klopt, als je niet oppast. Je werk stopt nooit en je verantwoordelijkheid 

blijft ook altijd doorlopen. Zo voelen mensen het echt. Dat geldt niet alleen 

na de werkdag, maar ook als je op vakantie gaat of ziek bent. De casussen 

lopen qua problematiek namelijk gewoon door. Daarom is het heel belangrijk 

dat je leert om stress van je af te zetten en ook te kunnen ontspannen in je 

verdiende vrije tijd.”

Wat zijn de positieve geluiden die je hoort over de zij-
instromers?
“Sowieso de kennis en de ervaring die zij meenemen. Of dat ze vaker wat 

meer kennis hebben van bijvoorbeeld de volwassen ggz-problematiek. 

Hierdoor krijg je ook binnen het team weer andere inzichten en worden er 

andere vragen gesteld. Dat is heel fijn. Zij-instromers worden gewaardeerd 

om de kennis en de kunde die zij inbrengen en daar krijgen ze ook de ruimte 

voor. En het is een feit dat ze gewoon meer levenservaring hebben. Dus 

daarom schrikken ze wellicht niet zo snel als de situatie wat spannenderof 

emotioneler wordt.”

Wat zijn de uitdagingen waar jij als manager tegenaan loopt?
“Kijk, je neemt iemand aan in wie je de eerste zes maanden behoorlijk wat 

tijd moet investeren. Dus je moet heel goed je medewerkers meenemen en 

uitleggen waarom een zij-instromer in het begin wat meer tijd en energie 

kost. Echter, er komt ook zeker een punt waarop je de zij-instromer wat 

meer los kunt laten en van de voordelen kunt profiteren. Maar voor het zover 

is dat die helemaal zelfstandig mag opereren, moet je het proces goed 

monitoren en goed uitleggen. In tijden van drukte of veel verloop binnen 

het team, bracht dit soms wat meer uitdagingen met zich mee. Maar dat 

omslagmoment komt zeker. Dat je de vruchten plukt van al je inspanningen 

en je een goede sterke medewerker erbij hebt. Je moet alleen even geduld 

hebben. Je steekt er tijd en moeite in en het duurt nu eenmaal even voor je 

er wat voor terugkrijgt.”

Hoe zijn de reacties van de leden van het team?
“Naarmate de ervaringen positiever zijn, groeit ook het draagvlak binnen 

het team. Er is namelijk grote behoefte aan extra collega’s. Mensen maken 

overuren, hebben stress van de workload. Het is belangrijk dat ze overtuigd 

zijn van de investering die je doet met een zij-instromer. Daarom houd ik 

tijdens het hele proces de vinger aan de pols bij mijn team. Je wilt voorkomen 

dat er wrijving ontstaat door gebrek aan inzicht en begrip. Dat betekent ook 

dat je soms moet constateren dat het niet gaat werken. Maar gelukkig groeit 

de bereidheid en het begrip met elke succesvolle zij-instromer.”
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“Durf breder te kijken dan de 
standaardprofielen”

“De diversiteit die zij-instromers meebrengen is heel 

waardevol.” Tanuya Sikking heeft ervaring als het gaat om 

het werven en selecteren van zij-instromers die aan de 

slag willen in jeugdzorg. Tanuya kent de branche goed: 

voorheen werkte ze voor diverse organisaties binnen 

jeugdzorg en sinds september 2021 is ze werkzaam als 

jeugdzorgexpert en teammanager. Hierbij houdt ze zich 

onder andere bezig met het plaatsen en begeleiden van 

zij-instromers binnen jeugdzorg. “We krijgen een heleboel 

positieve verhalen terug.” 

Van conducteur tot architect
Van administratief medewerker tot verpleegkundige, van conducteur 

tot architect: de zij-instromers die Tanuya ontmoet hebben heel 

uiteenlopende profielen. “Ik vind het heel leuk om met deze groep te 

werken. Sollicitanten maken een heel bewuste keuze om de stap te 

zetten naar jeugdzorg. Soms zijn het mensen die al jaren denken van: 

‘Hé, ik zou wel eens iets anders willen doen, iets wat echt betekenis 

heeft. Ik wil van toegevoegde waarde zijn in de maatschappij’.” Juist 

omdat ze zo gemotiveerd zijn, kunnen deze mensen echt van waarde 

zijn voor jeugdzorg. 

Vaak hebben sollicitanten al eerder bij jeugdzorg aangeklopt, maar 

konden ze zonder SKJ-registratie niet aan de slag. “Wij geven ze de kans 

om toch in jeugdzorg te stappen, door te kijken naar wat ze wél kunnen 

doen zonder registratie.” Dankzij hun levenservaring hebben de meesten 

een flinke dosis lef op zak. Daardoor grijpen ze het werk met beide 

handen aan en kunnen ze al snel een verschil maken.

8.

Uit de praktijk

5150 AlleKansenBenut!



Motivatie staat voorop
Het selectieproces voor deze zij-instromers ziet er anders uit dan voor 

geregistreerde professionals. Zo wordt als ingangseis minimaal een mbo-4-

opleiding gevraagd. Ook is het een pré als sollicitanten wat ervaring hebben 

in jeugdzorg, maar dat is geen vereiste. “Het allerbelangrijkste is de motivatie—

en dat is ook meteen het leukste om hen over te horen vertellen. Het 

enthousiasme en de leergierigheid die de sollicitanten met zich meebrengen. 

De mensen die ik spreek gooien hun leven om zodat ze in jeugdzorg aan de 

slag kunnen gaan. Sommigen hebben bijvoorbeeld bepaalde kansen gemist 

in hun jeugd en willen andere kinderen nu helpen die wel te krijgen. Anderen 

hebben goede banen gehad, maar daarin nooit de voldoening gevonden die 

ze zochten. Ze hebben een sterke drive om dit werk te gaan doen.” 

Levenservaring geeft lef
“Die drive zorgt ervoor dat ze gepassioneerd zijn, alles interessant vinden 

en echt de tijd nemen om het werk te leren kennen. Daarmee kunnen zij-

instromers een belangrijke bijdrage leveren aan de branche. Zo was een van de 

zij-instromers die ik begeleidde bouwkundig architect. Vroeger wilde hij al met 

jongeren werken, maar hij woonde op Curaçao en koos voor een studie die hij 

daar kon volgen. Toen de coronatijd aanbrak, besloot hij zijn hart te volgen en 

het roer om te gooien. Hij verhuisde naar Nederland om een jeugdzorgstudie te 

volgen en klopte daarna bij ons aan. Bij hem zie ik wat ik bij meer zij-instromers 

merk: vanuit hun levenservaring nemen ze een bepaald soort lef met zich mee. 

Ze durven vragen te stellen, aan te haken bij gesprekken en pakken graag 

taken op die blijven liggen. Zo zijn ze inhoudelijk eigenlijk ook al direct van 

toegevoegde waarde, doordat ze ondersteunen waar dat nodig is.”

“Verder kijken we ook naar andere eigenschappen: is iemand stressbestendig, 

empathisch, communicatief sterk? Daar mogen ze bij ons zeker nog in groeien, 

maar het is fijn als er een basis is.  

Breder kunnen kijken dan de eigen normen en waarden is ook een belangrijke 

factor. Binnen jeugdzorg komen ze met veel verschillende mensen in aanraking; 

uit alle lagen van de samenleving en met uiteenlopende achtergronden. Hen 

met een open houding tegemoet kunnen treden is essentieel.”

De diversiteit die ze meenemen is 

heel fijn. Zij-instromers stappen op 

een bepaalde manier jeugdzorg 

binnen: met een frisse blik en een 

andere kijk op situaties.

Tanuya Sikking  |  Jeugdzorgexpert en teammanager

Een frisse blik & brede kijk
Dat deze zij-instromers een hoop waarde toevoegen, daar is Tanuya van 

overtuigd. Hun competenties, vaardigheden en levenservaring sluiten in de 

praktijk goed aan op wat het werk in jeugdzorg van ze vraagt. “De diversiteit 

die ze meenemen is heel fijn. Zij-instromers stappen op een bepaalde manier 

jeugdzorg binnen: met een frisse blik en een andere kijk op situaties.” Die 

diversiteit blijkt ook waardevol in het contact met jongeren. “Iedereen neemt 

zijn eigen verhaal mee.  
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Diversiteit

Een frisse
blik

Motivatie

Levenservaring

Een brede
kijk

Een van de zij-instromers die ik begeleid werkt als ondersteuner in de 

jeugdreclassering. Hij heeft zelf een achtergrond in de mediawereld, waardoor 

hij vanuit zijn eigen ervaring aan de jongeren kan uitleggen dat er zoveel meer 

is dan een baan achter de computer. Vanuit zijn levenservaring heeft hij een 

brede kijk, waardoor hij dat perspectief kan overdragen.”

Uiteindelijk draait het erom dat je 

zij-instromers de ruimte geeft om te 

wennen, het vertrouwen geeft dat je 

in hen gelooft en het hele proces de 

tijd geeft om te slagen.

Tanuya Sikking  |  Jeugdzorgexpert en teammanager

Wat ook opvalt is dat een groot deel van de zij-instromers man is, terwijl 

jeugdzorg toch vooral bekendstaat als een vrouwendomein. “Dat komt 

doordat jongens na school vaak niet kiezen voor een studie in de zorg of 

jeugdzorg, maar later ontdekken dat ze wel in die hoek willen werken. Een zij-

instroomtraject is voor hen daarom een heel mooie kans. En natuurlijk draagt 

dit ook bij aan de diversiteit en dynamiek binnen de organisatie.”

“Geef ruimte, tijd en vertrouwen”
Wat is ervoor nodig om deze zij-instromers geslaagd te laten instromen binnen 

jeugdzorg? Volgens Tanuya bestaat de succesformule uit twee elementen: 

• “Een zachte landing is fijn. Daar helpt de training natuurlijk bij, maar het is  

 ook belangrijk dat iemand ze wegwijs maakt en hun aanspreekpunt is  

 binnen de organisatie.”

• “Ook is het prettig om hun verantwoordelijkheden stapsgewijs op te  

 bouwen. Laat ze bijvoorbeeld starten met ondersteunende taken, zodat  

 ze in het werk kunnen groeien.”

Wat Tanuya jeugdzorgorganisaties tot slot wil meegeven? 
“Uiteindelijk draait het erom dat je zij-instromers de ruimte geeft om te wennen, 

het vertrouwen geeft dat je in hen gelooft en het hele proces de tijd geeft om 

te slagen. Durf ook breder te kijken dan de standaardprofielen. De diversiteit 

die zij-instromers meebrengen is juist heel waardevol, voor zowel je huidige 

medewerkers als de jongeren.”
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“Nieuwe vijvers creëren”

Deskundigenteam AlleKansenBenut!

Op dit moment vissen jeugdzorgorganisaties voor hun 

nieuwe medewerkers allemaal in dezelfde vijver. En helaas 

zitten er meer vissers langs de kant dan dat er vissen in 

de vijver zwemmen. De oplossing? Nieuwe vijvers creëren. 

Dat is precies wat het programma ‘AlleKansenBenut!’ van 

Jeugdzorg werkt! doet. Een oproep van oprichter Inge 

Kuipers aan alle jeugdzorgorganisaties.

Inge Kuipers: “Grote kans dat het voor jouw jeugdzorgorganisatie ook 

een uitdaging is om een passende invulling te vinden voor bestaande 

vacatures. Het kost ons allemaal immers flinke moeite om gekwalificeerde 

professionals te vinden. Vooral omdat we op zoek zijn naar SKJ-

geregistreerde professionals. Ondertussen lopen er veel enthousiaste 

maar (nog) niet-geregistreerde professionals rond die heel graag binnen 

jeugdzorg aan de slag willen. Alleen hebben zij geen idee hoe en of ze 

daar terecht kunnen komen. Met het programma ‘AlleKansenBenut!’ willen 

we de deuren openen voor de inzet van (nog) niet SKJ-geregistreerde 

professionals in jeugdzorg. Samen creëren we nieuwe vijvers.”

9.

Levenservaring en werkervaring
‘In deze kweekvijvers zien we professionals uit andere branches 

en mensen die willen ‘terugkeren’ naar jeugdzorg. Zij zijn heel 

gemotiveerd en willen graag in jeugdzorg werken. Zij hebben niet of 

nog niet de juiste registratie, maar nemen wél werk- en levenservaring 

mee vanuit die andere branches. Een waardevolle bijdrage aan 

diversiteit binnen teams. Voor deze zij-instromers en herintreders zie ik 

goede kansen in onze branche.  
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Laten we als jeugdzorgorganisaties 

deze groep professionals welkom  

heten en hun de benodigde 

arbeidsplekken bieden.”

Inge Kuipers  |  Oprichter en programmamanager AlleKansenBenut!

Alleen weten zij niet hoe zij aan een arbeidsplek komen; waar zij deze kunnen 

vinden. Laten we als jeugdzorgorganisaties deze groep professionals welkom 

heten en hun de benodigde arbeidsplekken bieden. Wat mij betreft is het 

echt de hoogste tijd.’

En hoe doe je dat dan binnen de huidige wet- en regelgeving? De norm 

van verantwoorde werktoedeling vormt hierin een belangrijke basis. Voor 

veel organisaties is nog onvoldoende bekend welke ruimte dit biedt. Ik heb 

interessante gesprekken gevoerd met organisaties die zeggen dat ze deze 

groep graag welkom willen heten, maar zelf nog zoekend zijn. Dit betekent 

dat niet alleen de zij-instromer niet weet welke stappen te zetten; óók 

werkgevers ervaren ingewikkeldheden in het realiseren van deze plekken.”

Functiedifferentiatie	als	overkoepelende	beweging
“De inzet van zij-instromers kunnen we bekijken vanuit de lens ‘op weg 

naar SKJ-registratie’, maar zij kunnen ook breder worden ingezet. Binnen 

de wet- en regelgeving is voldoende ruimte om deze groep op te leiden tot 

bekwame professionals die taken uitvoeren waarvoor bevoegdheid niet direct 

noodzakelijk is. Of kunnen zij ingezet worden voor taken die zij uitvoeren 

onder verantwoordelijkheid van een SKJ-geregistreerde professional. Dat 

vraagt van ons om anders te kijken naar het werk, anders te kijken naar de 

inkoop van zorg.  Niet weten waar
“Ik spreek regelmatig mensen die de overstap naar jeugdzorg willen 

maken. Zij geven aan: ‘Ik probeer aan de slag te gaan binnen jeugdzorg 

en ik ben heel gemotiveerd, maar ik vind die ingang gewoonweg niet. Wat 

kan ik doen om wel die ingang te vinden?’ Zo zijn er nog vele professionals 

op zoek naar een werkplek om daarvandaan opgeleid te worden tot een 

SKJ-geregistreerde professional. Die werkplekken zijn er op dit moment te 

weinig en onvoldoende vindbaar. Daar ligt een mooie opdracht én kans voor 

werkgevers binnen jeugdzorg.

Niet weten hoe
“Veel jeugdzorgorganisaties willen en kunnen zulke plekken bieden, maar 

weten niet goed hoe ze dat moeten vormgeven. Wil je zij-instromers welkom 

heten en hen begeleiden naar een SKJ-registratie? Dat vraagt om maatwerk. 
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Wie hebben we nu precies nodig voor welke taak; een bevoegde professional 

of is de inzet van een bekwame professional voldoende? De doorontwikkeling 

van de inzet van zij-instromers is wat mij betreft de realisatie van 

functiedifferentiatie in de gehele jeugdzorg. 

“Ik verwonder mij met regelmaat dat we nee blijven zeggen aan de voordeur 

tegen zo’n grote groep aanstaande professionals die graag aan de slag 

wilt. Laten we de kansen die deze groep de branche biedt benutten, door 

gezamenlijk op te trekken, kennis en kunde te delen en zorg te dragen dat 

organisaties randvoorwaardelijk ondersteund worden in het realiseren van de 

benodigde arbeidsplekken.”

Lees verder: 
“Een (nog) niet SKJ-geregistreerde professional inzetten?”

Wie hebben we nu precies nodig voor 

welke taak; een bevoegde professional 

of is de inzet van een bekwame 

professional voldoende?

Inge Kuipers  |  Oprichter en programmamanager AlleKansenBenut!

1 Art. 5.1.1 Besluit Jeugdwet
2 Kwaliteitskader Jeugd V2.1 pagina 6 

Bron: ‘Inzicht in niet-SKJ- en niet-BIG-geregistreerde professionals die werkzaam zijn in de jeugdhulp’ van Significant 
Public 2023

De norm verantwoorde werktoedeling 
“Onder de norm verantwoorde werktoedeling1 wordt verstaan dat de werkgever 

‘verantwoorde hulp’ moet bieden. Dat doen werkgevers door ‘de juiste professional’ 

in te zetten op ‘de juiste plek’. Afhankelijk van de complexiteit en ernst van de 

problematiek moeten geregistreerde professionals worden ingezet. Niet voor alle 

werkzaamheden is een registratie nodig. In het Kwaliteitskader Jeugd staat beschreven 

wanneer een geregistreerd professional ingezet moet worden, en wanneer dit niet 

nodig is. De norm voor verantwoorde werktoedeling bestaat uit drie onderdelen.” 2

Onderdeel 1 

“De aanbieders van jeugdhulp en jeugdbescherming dragen er zorg voor dat de 

taken worden uitgevoerd door of onder verantwoordelijkheid van een geregistreerde 

professional. Zij delen de taken toe met inachtneming van de specifieke kennis en 

vaardigheden van de geregistreerde professional. ... In de Nota van toelichting op 

het Besluit Jeugdwet wordt toegelicht waarom en wanneer een niet-geregistreerde 

professional kan werken onder verantwoordelijkheid van een geregistreerde 

professional: 

• Uit veel taken vloeien werkzaamheden voort waarvoor een geregistreerde professional  

 weliswaar verantwoordelijk is, maar waarvan het niet efficiënt is dat die door hemzelf  

 worden verricht. Daarbij kan worden gedacht aan ondersteunende werkzaamheden  

 zoals het uitwerken van rapporten. 

• Daarnaast kan het in het kader van opleiding en scholing van belang zijn dat   

 beroepsbeoefenaars of aanstaande beroepsbeoefenaars onder de    

 verantwoordelijkheid van een geregistreerde professional ervaring kunnen opdoen.  

 Daarbij kan gedacht worden aan een stage en/of aan aanvullende scholing die nodig  

 is voor beroepsregistratie.” 

Onderdeel 2 

“De aanbieder van jeugdhulp en jeugdbescherming kan anderen dan geregistreerde 

professionals met de uitvoering van taken belasten indien hij of zij aannemelijk kan 

maken dat de kwaliteit van de uit te voeren taak daardoor niet nadelig wordt beïnvloed 

of noodzakelijk is voor de kwaliteit van uit te voeren taak. (tenzij bepaling)” 

Onderdeel 3 

“De aanbieders van jeugdhulp en jeugdbescherming dragen er zorg voor dat 

geregistreerde professionals hun taken kunnen verrichten met inachtneming van de 

voor hen geldende professionele standaarden.” 
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“In zorg gaat het om cijfers met 
gevoel”

Zowel gemeenten als jeugdhulpaanbieders willen goede 

jeugdhulp realiseren binnen de beschikbare middelen 

vanuit het Rijk. Coby Peeters en Garrit Schumacher kennen 

dit speelveld en zijn deskundigen op het thema investering 

en rendement. Hoe zien zij de ontwikkelingen binnen de 

zoektocht naar meer jeugdhulpverleners? “Niets doen kost 

sowieso geld”, aldus beide bevlogen deskundigen.

Ambitieuze plannen komen altijd met een prijskaartje. Het vinden van geld 

is een van de drempels die jeugdhulpaanbieders ervaren bij het inzetten 

van zij-instromers. Organisaties die jeugdhulp, jeugdbescherming of 

jeugdreclassering bieden aan kinderen en gezinnen doen dit op basis van 

contracten met gemeenten.

Garrit en Coby, kunnen jullie beginnen met jezelf 
voorstellen en toelichten wat jullie voor het programma 
AlleKansenBenut! doen?
Coby: “Wij werken allebei voor Significant Public, een advies- en 

onderzoeksbureau dat zich vooral concentreert op de sectoren zorg, het 

sociaal domein en justitie en veiligheid. In opdracht van overheden voeren 

wij onderzoeken uit of zijn we adviseur om knelpunten weg te nemen. 

Voor ons geldt dat deze knelpunten vaak gaan over bedrijfsvoering 

of bekostiging. Mijn focus is bekostiging en vanuit die expertise help 

ik vaak gemeenten of regio’s, omdat zij contracten afsluiten met 

jeugdhulporganisaties. Dus als je dat simpel samenvat: ik praat veel met 

de financiers van jeugdhulpaanbieders.”
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Om wat voor soort projecten gaat het dan? Kun je dat 
specificeren?	
“Gemeenten sluiten samen, veelal regionaal, contracten met 

gecertificeerde jeugdinstellingen die jeugdbeschermingsmaatregelen 

uitvoeren. Deze maatregelen worden uitgesproken door de rechter, waarbij 

de rechter ook zegt welke hulp de jeugdige en het gezin moet krijgen. 

Zowel de gecertificeerde instelling als deze jeugdhulp worden betaald 

door gemeenten. Om voor deze werkzaamheden rechtmatig facturen te 

kunnen sturen naar de gemeenten moet er vooraf altijd sprake zijn van een 

contract met een vastgesteld tarief. Om de dienstverleners goed hun werk 

te kunnen laten uitvoeren is er een realistisch afgesproken tarief nodig. Dat 

is waarbij ik adviseer.”

Garrit, kun jij ook vertellen wat jouw rol hierin is?
“Jazeker, ik ben senior adviseur bij Significant Public en ik richt mij in mijn 

projecten met name op zorgorganisaties en hun financiers. Terugkerende 

thema’s zijn het verbeteren van de bedrijfsvoering, business cases, 

strategieontwikkeling en samenwerkingsvraagstukken. Mijn opdrachten 

gaan regelmatig over de relatie tussen zorgorganisatie en financier 

(gemeente, zorgverzekeraar). Daarbij is het belangrijk om je te kunnen 

inleven in de andere partij. Hoe ziet hun speelveld eruit? Wat vinden zij 

belangrijk? Hoe matcht dat met onze doelen? En welke argumenten 

moet ik dan gebruiken om bij een gemeente, maar soms ook binnen de 

zorgorganisatie bij de manager of bestuurder mijn doelen te bereiken?” 

Hoe leggen jullie de focus op het onderwerp ‘zij-
instromers’? 
“Als het gaat om zij-instromers zien we bij de jeugdzorgorganisaties een 

aantal vraagstukken rond investering en rendement. Het werven en 

inwerken van zij-instromers kost immers geld en deze mensen kunnen 

niet direct betaald werk uitvoeren. Zorgorganisaties hebben dus vragen 

als: ‘Welke vergoedingen zijn er beschikbaar, bijvoorbeeld in de vorm van 

subsidies, om een project voor zij-instromers van de grond te krijgen? 

Maar ook: ‘Welke argumenten kan ik gebruiken om een bestuurder of een 

directielid te overtuigen om te investeren in zij-instromers?’ Een veelgebruikt 

argument daarvoor is: ‘Niets doen kost ook geld’.

Veel zorgorgorganisaties zijn al 

overtuigd van de meerwaarde van 

een zij-instromer. Maar het is vaak 

wel de vraag hoe je echt rendement 

haalt uit deze investering.

Coby Peeters en Garrit Schumacher  |  Deskundigen investering 

en rendement

In de praktijk blijken echter weinig argumenten nodig om interne 

belanghebbenden bij zorgorganisaties te overtuigen. Zij zijn al overtuigd 

van de meerwaarde van een zij-instromer. Maar het is vaak wel de vraag 

hoe je echt rendement haalt uit deze investering. Zij-instromers nemen 

natuurlijk hele andere ervaringen mee naar de werkvloer. Een brede 

levenservaring die heel goed van pas komt bij de wat meer ingewikkelde 

situaties in gezinnen. Die ervaring vult heel goed de kwaliteiten aan van 

net afgestudeerden met een hbo-opleiding. Ook kan een zij-instromer 

jeugdzorgmedewerkers ontlasten met hun soms hoge werklast. Het inzicht 

dat dit ook onder rendement valt is voor financiers onderdeel van een 

bewustwordingsproces.”
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Hoe vertaal je die inhoudelijke aannames naar een 
financieel	plaatje?	
“Wij kijken of er onderzoeken of pilots zijn met resultaten die wij kunnen 

vertalen in te verwachten financiële voordelen van zij-instromers. De 

uitkomsten formuleren wij ook naar gemeenten en jeugdhulpregio’s als 

financiers van jeugdhulp. Ook zij moeten de meerwaarde van investeren in 

zij-instromers gaan zien.”

Welke argumenten gebruik je dan naar de externe partijen?
Coby: “Vertrekpunt is het inhoudelijke voordeel dat zij-instromers brengen 

in de organisatie. Een belangrijk financieel knelpunt is dat zij-instromers, 

zeker in jeugdbescherming, niet direct zelfstandig mogen werken. 

Verantwoordelijkheid binnen jeugdzorg is niet makkelijk te delegeren. Je 

hebt dus al snel te maken met dubbele medewerkerskosten, omdat een 

zij-instromer altijd begeleid moet worden. Dit vertaalt zich in meer werktijd 

van de begeleider en meer indirecte loonkosten, omdat de inwerkkracht 

niet direct inzetbaar is.

Om daarvoor ruimte te maken in het tarief nemen we een component 

op die ‘indirecte tijd’ of ‘overheadkosten’ heet. In deze component zitten 

óók uitgaven die nodig zijn om het huidige personeel te behouden. Het 

is namelijk niet de bedoeling dat mensen aan de achterkant uitstromen, 

terwijl je aan de voorkant nieuwe medewerkers inwerkt. Via het gesprek 

over een passend tarief, betaald door de gemeente, wordt het dus mogelijk 

om structureel ruimte te maken voor zij-instromers.”

Garrit: “Dan krijg je in de praktijk wel eens te maken met situaties als deze: 

een regio bestaat uit zes gemeenten. Drie van die gemeenten zijn te 

overtuigen, want die hebben geld hiervoor en kunnen wat bijleggen voor 

de verhoging van de tarieven. Maar de overige drie gemeenten hebben 

geld tekort. Hoe tackel je dat probleem?  

Wij kunnen in dat geval meedenken over mogelijkheden en de juiste 

argumentatie. We verkennen met welk type afspraak de zorgaanbieder én 

de regio geholpen zouden zijn.

Gelukkig komt het ook wel eens voor dat een zorgaanbieder geld 

overhoudt van het jaar ervoor. Dan kan je met de financier soms de 

afspraak maken om dit aan een project rond zij-instromers te besteden. Om 

dit rechtmatig te doen, dus binnen de spelregels van gemeenten, moet dit 

wel aangevraagd en verantwoord worden.”

Hoe vertaalt deze adviseringsrol zich naar de praktijk binnen 
AlleKansenBenut!?
“We kunnen een projectleider van een zij-instroomproject adviseren bij het 

opstellen van een projectbegroting. Vaak heeft deze wel een incidenteel 

geldbedrag ter beschikking gekregen. De projectleider wil dan weten hoe 

hij deze bijdrage kan omzetten naar een structurele financiering, met een 

eventuele mogelijkheid tot uitbreiding.  
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Hij vraagt zich af: ‘Welke argumenten kan ik hiervoor gebruiken? En wie 

moet ik daar in- en extern voor aanspreken?’ Dan schuiven wij bij hem 

aan en sparren we samen over de begroting.”

Investeren en rendement vertalen 

zich niet alleen in koude euro’s, 

maar ook in moeilijker zichtbaar te 

maken aspecten. 

Garrit Schumacher  |  Deskundige investering en rendement

Geld schept dus de voorwaarden voor mensenwerk. En de meest 

belangrijke én lastige vraag is dan ook: hoe kun je dit effect van investeren 

in zij-instromers meetbaar maken?”

Dat lijkt me best een uitdaging. Men wil toch vaak weten 
wat er onder de streep overblijft.
Coby: “Er zijn schattingen bekend over wat het kost als je een groot 

verloop hebt. Daar loopt een organisatie namelijk financieel op leeg. 

Als je die cijfers combineert met de stelling dat je minder verloop kunt 

hebben als je investeert in zij-instromers, geeft dit een aannemelijk 

argument. AlleKansenBenut! kent een businesscase van een 

jeugdbeschermingsorganisatie waar door te investeren in zij-instromers 

zowel het verzuim als het verloop met een procent was afgenomen. Daar 

kun je vervolgens, heel voorzichtig, een financieel model met rendement 

van investeren in zij-instromers op baseren.”

Hoe	meten	jullie	vervolgens	het	effect	van	de	inzet	van	deze	
zij-instromers?
Garrit: “Een belangrijk effect zit in de sfeer van de meegebrachte ervaringen 

van de zij-instromers. Dit wordt zichtbaar in indicatoren als werkplezier, 

verzuim, tevredenheid van cliënten, tevredenheid van werknemers 

en minder verloop. Daarmee geven we meteen aan dat investeren en 

rendement zich niet alleen vertalen in koude euro’s. Maar ook in moeilijker 

zichtbaar te maken aspecten, zoals besturing en werkplezier.  
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Het bijzondere van jullie expertise is dat jullie ‘cijfers met 
gevoel’ berekenen. Rekenen met de menselijke maat in 
het achterhoofd. Kan men dat zo zeggen?
“Dat klopt. Je verliest namelijk niet alleen geld doordat er te weinig 

personeel is, maar ook omdat werkplezier en de kwaliteit van het werk 

onder druk komen te staan. Daarom is het goed dat wij de verbinding 

kunnen leggen tussen inhoud (kwaliteit en continuïteit van zorg) en welke 

financiële en/of maatschappelijke meerwaarde hiermee samenhangt. Zij-

instromers dragen indirect ook bij aan de kwaliteit en de continuïteit van 

zorg. Iets wat we allemaal - ook financiers - belangrijk vinden, maar wat 

zich niet zo makkelijk in geld laat uitdrukken.”

Zij-instromers dragen indirect 

ook bij aan de kwaliteit en de 

continuïteit van zorg. Iets wat we 

allemaal belangrijk vinden, maar 

wat zich niet zo makkelijk in geld 

laat uitdrukken.

Coby Peeters  |  Deskundige investering en rendement

Hoe kijken jullie naar de toekomst?
Garrit: “Allereerst denk ik dat er door het programma veel meer aandacht 

is gekomen voor zij-instromers in jeugdzorg. Door dit op een positieve 

manier te doen, hopen we dat hiervoor meer middelen beschikbaar 

komen. We verwachten dat met deze aandacht en de extra middelen 

de personele druk minder wordt en er ruimte ontstaat voor aanbieders 

om aan zij-instromers begeleiding op maat te bieden. We zien het 

concept ‘zij-instromen’ als een soort vliegwiel, dus meer dan alleen 

een kostenpost van zorgaanbieders. Uiteraard hopen wij dat dit ook op 

beleidsniveau wordt opgepikt, waardoor er ook op landelijk niveau meer 

ruimte voor investeringen komt. Daarmee wordt uiteindelijk het effect 

van de inzet van zij-instromers structureel succesvol, zowel inhoudelijk 

als financieel.”

Lees verder: 
“Kosten inwerkproces nieuwe medewerker primair proces 
binnen jeugdzorg”
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“Het creëren van een rijke 
voedingsbodem begint bij de 
juiste leerplek”

Hoe kunnen zij-instromers zich optimaal ontwikkelen 

binnen jouw organisatie en zo op de lange termijn een 

duurzame bijdrage leveren? Deskundige Leren en 

ontwikkelen Silvia van Gaal legt uit hoe de organisatie, het 

team en/of het individu de zij-instromer het best tot zijn 

recht kan laten komen. 

Een gezond leerklimaat
Hr-professionals, managers en teams worden van huis uit gedreven door 

de noodzaak om zij-instromers zo snel mogelijk ‘klaar te stomen’ om 

aan de slag te gaan. Een gezond en voedend leerklimaat is daarentegen 

een erg belangrijke voorwaarde voor het ontwikkelen van deze zij-

instromers tot vakbekwame en vitale professionals. Hoe doorbreek je 

deze vicieuze cirkel van geen tijd en maak je van leren vanaf het eerste 

moment prioriteit? En: hoe zorg je ervoor dat het leerklimaat goed aansluit 

bij de behoeften van de zij-instromer? Silvia gaf vanuit haar positie als 

ervaringsdeskundige en deskundige hier antwoord op en toelichting bij. 

Leren en ontwikkelen is noodzaak
Silvia is haar carrière begonnen als jeugdzorgprofessional en heeft onder 

andere gewerkt bij een gecertificeerde instelling. Na ruim tien jaar als 

jeugdbeschermer met een hr-achtergrond gewerkt te hebben, is ze 

zich gaan richten op het snijvlak van professionalisering, persoonlijke 

ontwikkeling en teamontwikkeling.  
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Gealarmeerd door de grote uitstroom binnen jeugdzorg signaleerde zij een 

groeiende behoefte aan begeleiding op organisatie-, team- en individueel 

niveau om zo de persoonlijke en professionele ontwikkeling met elkaar 

te verbinden. Daarbij ligt de nadruk op de vraag: hoe laat je mensen zien 

dat leren en ontwikkelen door krapte op de arbeidsmarkt en krapte in 

financiering onder onhoudbare druk is komen te staan? Hoe zorg je ervoor 

dat mensen inzien dat leren en ontwikkelen noodzaak is en geen luxe?

Als je de ontwikkeling van leeractiviteiten koppelt aan de visie en 

doelstellingen van de persoonlijke ontwikkeling én teamontwikkeling biedt 

het een mooie kans om de juiste verbinding te maken. Zo versterk je gericht 

het menselijk en sociaal kapitaal in de organisatie. Daarmee maak je leren 

weer tot prioriteit. Silvia: “Zij-instromers verdienen een goede start in het 

mooie, maar soms ook ingewikkelde werk van de jeugdzorgwerker. Dus moet 

hier voldoende ruimte, tijd en aandacht voor komen binnen organisaties.”

Zij-instromers verdienen een 

goede start in het mooie, maar 

soms ook ingewikkelde werk van 

de jeugdzorgwerker. 

Silvia van Gaal  |  Deskundigenteam AlleKansenBenut! 

Strategisch plaatsen van zij-instromers 
Silvia: “Het gaat om de vraag: ik heb nu een zij-instromer, maar waar plaats 

ik hem of haar? Wat leer ik hem of haar? Hoe zorg ik voor voldoende 

begeleiding? Plaats de zij-instromer bijvoorbeeld niet daar waar de nood 

het hoogst is, maar daar waar hij met zijn talenten het meest tot zijn of 

haar recht kan komen. Dus in een team dat collectief klaar is om hem of 

haar onder de meest gunstige omstandigheden in te voegen. Hiervoor 

geef ik speerpunten en handvatten in de handreikingspiramide die ik heb 

ontwikkeld.

Maar het belangrijkste is: pak het strategisch aan. Bedenk: vanuit 

welke waarde vliegt de werkgever deze zij-instromer in? Is dat vanuit 

personeelstekort of vanuit de klantwaarden? Hoe je het ook wendt of keert, 

vanuit elke invalshoek brengt dit de noodzaak tot actie op verschillende 

organisatieonderdelen met zich mee. Bedenk vooraf: wat doet dat met de 

huidige processen? Hoe draagt het bij aan de klantwaarden en wat vraagt 

het rond het leren en ontwikkelen? Daarbij denk ik aan alle niveaus binnen 

het leer- en ontwikkeltraject. Dus zowel individueel vanuit de zij-instromer 

zelf, maar ook hoe je het hele team meeneemt in deze ontwikkeling. Zowel 

qua plaatsing, begeleiding als de nodige leerinterventies. Het is belangrijk 

dat je vooraf bedenkt: wat doe je met de bestaande weerstand? Vragen 

als ‘hoe dan?’ en mitsen en maren liggen op de loer. Dan moet je met 

oplossingen komen waarmee je het team in de dagelijkse hectiek kunt 

ondersteunen. Bied vervolgens maatwerk aan, waarin de talenten van 

de zij-instromer goed tot zijn of haar recht komen en bijdragen aan de 

versterking van het team en de organisatie.”

Focus op versterking
“Zorg eerst voor de juiste voedingsbodem binnen het team. Vervolgens kun 

je de individuele groei versterken op basis van persoonlijke begeleiding en 

zo bepalen welke voeding, dus leer- en ontwikkelinterventies, nodig zijn.  
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Zie een zij-instromer niet als lastig, 

maar verwelkom de ervaring en 

expertise die een zij-instromer al 

heeft. Maak dit talent zichtbaar en 

geef het de ruimte.

Silvia van Gaal  |  Deskundigenteam AlleKansenBenut! 

Zie een zij-instromer niet als lastig, maar verwelkom de ervaring en 

expertise die een zij-instromer al heeft. Maak dit talent zichtbaar en 

geef het de ruimte. Een zij-instromer wordt niet weer eenzelfde soort 

medewerker. Juist die frisse blik en andere, verrijkende aanpak is de 

meerwaarde van de zij-instromer. Dit vraagt om een andere focus, 

namelijk op amplitie (versterking). En om binnen de organisatie de juiste 

interventies beschikbaar te hebben. Helaas zien we vaak dat er te veel 

focus ligt op preventie en herstel. Juist de zij-instromer moet versterkt 

worden in wat hij of zij al meebrengt.”

Lees verder: 
“Handreiking interventiepiramide zij-instromers”

Conclusie
Een gezond en voedend leerklimaat is een belangrijke voorwaarde voor 

het ontwikkelen en behouden van zij-instromers tot vakbekwame en vitale 

professionals. De leerontwikkeling van de zij-instromer moet je voeden 

op basis van zijn of haar intrinsieke motivatie, talent, kennis en kunde. 

Dit vraagt om maatwerk en om het zwaartepunt van de interventies te 

leggen op de onderste lagen van de piramides. Zo zorg je voor een stabiel 

evenwicht, bied je ruimte voor groei en draag je bij aan het stimuleren van 

de zelfregie.
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“Elke verandering begint met 
een eerste stap”

Het was een simpel LinkedIn-bericht dat Simon Melis, 

projectleider bij jeugdhulporganisatie Levvel, in contact 

bracht met het programma AlleKansenBenut! In retrospectief 

markeerde dit bericht het begin van een synergetische en 

krachtige samenwerking. Simon: “Ik voelde meteen dat één 

plus één gelijk is aan drie.”

Lees mee met de ervaringen van Simon Melis. Samen met Dayenne 

Schuring praat hij over zijn ervaring als pilotorganisatie en hun 

ontdekkingen met zij-instromers en herintreders. Dayenne is deskundige 

verandervermogen van het Deskundigenteam AlleKansenBenut! en heeft 

de pilotorganisaties begeleid. Het gezamenlijke doel: zij-instromers tot een 

vaste aanvulling op het personeelsbestand maken.

Een nieuw perspectief op zij-instromers en herintreders
In 2021 liet Levvel een ‘Scan en advies’ uitvoeren door het Deskundigenteam 

van AlleKansenBenut! Levvel besloot om concreet aan de slag te gaan met 

de diagnose en het advies, en was verheugd om dit als pilotorganisatie 

binnen het programma AlleKansenBenut! te mogen doen. Hoe kunnen we 

als jeugdzorgorganisatie het beste gaan werken met zij-instromers? Dit 

onderzoeken was in 2022 een mooie taak die voor Levvel als pilotorganisatie 

was weggelegd. 

Vanuit Dayenne was de begeleiding naar de pilotorganisaties gericht 

op het maken van een eigen aanpak, passend bij de organisatie en de 

ontwikkelfase van de organisatie.  
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Goed helder hebben met welk doel en waarom je met zij-instromers 

wil gaan werken. Scherp maken welk effect je hiervan op de werkvloer 

verwacht. Welke investering vraagt dit van de organisatie en welk 

rendement denk je dat dit gaat opleveren? Om vervolgens te starten 

waar de energie zit. Waar enthousiasme is en collega’s de verandering 

willen gaan doen. Niet té veel tegelijk gaan doen, maar juist goed focus 

aanbrengen en vasthouden. Kleine behapbare stappen, goed monitoren 

en begeleiden. Daarna zorgen dat dat wat succesvol is, zich als een virus 

kan verspreiden. En in die fase zorgen dat het een logisch samenhangend 

geheel blijft en verbonden en geborgd in beleid, inwerkprogramma, 

werving en selectie, et cetera. 

Volgens Simon was dit ook het antwoord op de uitdaging binnen Levvel: 

“Klein beginnen en vervolgens vanuit de dagelijkse praktijk naar het 

einddoel toewerken. Doe de juiste dingen en plant dat zaadje in de 

organisatie. Met de juiste zorg laat je het op de best mogelijke manier 

groeien”, legt hij uit. Overwinnen van vooroordelen
Simon merkt op dat er al best veel kennis aanwezig is over jeugdzorg 

en de Jeugdwet. Toch is het het belangrijk om te focussen op de 

mogelijkheden in de dagelijkse praktijk. “Des te beter je de materie 

beheerst, des te meer je ermee kunt spelen. Vanuit mijn rol als 

ervaringsdeskundige spreek ik met werkgevers. Een van de opvallende 

inzichten bij hen, is dat nieuwe mensen ook aan de slag kunnen zonder 

SKJ-registratie. 

Je zou denken dat dit allang bekend is. Uit de gesprekken blijkt echter 

dat een SKJ-registratie nog vaak als een vereiste wordt gezien en dat 

men liever vanuit de bekende veilige kaders opereert. Binnen Levvel 

werken we met trainees, zij-instromers en stagiairs. Zij hebben allemaal 

een andere opleidingsvraag en volgen een ander inwerktraject. Soms 

worden trainees ten onrechte gezien als stagiairs. Die aanname kom je in 

de praktijk gelukkig ook minder vaak tegen.”

Nieuwe mensen kunnen ook aan 

de slag zonder SKJ-registratie. 

Je zou denken dat dit allang 

bekend is, maar het blijkt dat 

men deze registratie nog vaak 

als een vereiste ziet.

Simon Melis  |  Deskundige Implementatie en praktijk
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“Kijk binnen de regels naar wat er 

wél mogelijk is. Dat is in het begin 

spannend en wennen. Maar als het 

loopt, biedt het de teams ook goede 

nieuwe collega’s die er anders niet 

waren gekomen.

Dayenne Schuring  |  Deskundige verandervermogen 

Het begin van verandering
Naarmate meer organisaties getuige zijn van de voordelen van zij-

instromers, begint het concept meer acceptatie te vinden. Simon: “Teams 

zien steeds meer de voordelen en vragen proactief om nieuwe zij-

instromers. Ze zien wat het oplevert en ze zien de meerwaarde in diversiteit 

die zij-instromers met zich meebrengen.” Dayenne ziet grote voordelen 

om de veilige kaders niet los te laten, maar wel op zoek te gaan naar de 

ruimte die zij bieden. “Dus kijk binnen die regels naar wat er wél mogelijk 

is, in plaats van naar wat er allemaal niet kan. Dat is in het begin spannend 

en wennen. Maar als het loopt, biedt het de teams ook hele goede 

nieuwe collega’s die er anders niet waren gekomen. We zien nu zelfs dat 

teamleiders binnen de pilotorganisaties actief om zij-instromers vragen.”

Samenwerking zorgt voor groei
Ook andere spelers binnen de sectoren beseffen steeds meer dat het 

belangrijk is om zij-instromers en herintreders aan te nemen én op te leiden. 

Zo is de Hogeschool van Amsterdam in samenwerking met de gemeente 

Amsterdam en vijf jeugdzorgorganisaties een zij-instroomopleiding gestart. 

Dayenne: “Dat is één van de ontwikkelingen waar we met het oog op de 

toekomst zo blij mee zijn. De overige stakeholders gaan nu mee in de 

behoeften die er in de praktijk bestaan: van praktijkervaring naar een officieel 

diploma en registratie. Met financiering om dit te kunnen opstarten vanuit 

de gemeente, commitment vanuit werkgevers op het aantal plekken dat zij 

afnemen en uitvoering door werkgevers zoals Levvel, ontstaan er nieuwe 

mogelijkheden voor zij-instromers in jeugdzorg.”

De uitbreiding van deskundigheid
Het Deskundigenteam van AlleKansenBenut! werd met de kennis van Simon 

inmiddels ook verder uitgebreid. “Simon kan de dagelijkse ervaringen uit de 

praktijk delen met andere jeugdzorgorganisaties op een zeer praktische en 

concrete manier”, zegt Dayenne. “Zijn unieke ervaringskennis helpt andere 

organisaties te begrijpen wat het effect op de werkvloer is.  
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Welke voordelen er wederzijds behaald kunnen worden en welke 

obstakels beide partijen kunnen tegenkomen. Een belangrijk onderdeel 

daarvan is het omdenken vanuit de teams. Voeg je bijvoorbeeld alleen 

vanuit krapte een zij-instromer toe aan je team? Of kijk je juist wanneer 

een team lekker loopt naar wat een zij-instromer kan toevoegen? In 

die situatie heb je veel meer tijd en ruimte om een zij-instromer te 

begeleiden en het traject dus succesvol te laten zijn.”

Elke grote verandering begint met 

een kleine stap.

Simon Melis  |  Deskundige Implementatie en praktijk

Inmiddels verandert de rol van het programma AlleKansenBenut! 

in de landelijke beweging die gemaakt wordt. “We worden steeds 

meer gevraagd waarde toe te voegen aan het proces dat partijen 

samen opstarten in de regio’s. We zijn heel blij om deze beweging nu 

steeds meer te zien. Natuurlijk blijven we beschikbaar als inhoudelijke 

vraagbaak voor de jeugdzorgorganisaties”, benadrukt Dayenne. “Aan 

de andere kant gaan organisaties zoals Levvel vanuit het idee van 

‘pay-it-forward’ ook steeds meer zelfstandig met zij-instromers werken, 

hun ervaringen delen en de boodschap doorgeven aan volgende 

werkgeversorganisaties.”

De brede verrijking van een veranderproces
“Elke grote verandering begint met een kleine stap”, zegt Simon. Het is 

een statement dat zowel de reis van Levvel als de bredere visie voor het 

inzetten van zij-instromers in jeugdzorg samenvat. Deze benadering heeft 

de afgelopen drie jaar zijn waarde bewezen en wordt nu gaandeweg 

steeds breder toegepast.

De samenwerking tussen Levvel en AlleKansenBenut! heeft mooie 

leerervaringen opgeleverd. Door een organische en op de praktijk gerichte 

benadering hebben ze een succesvol pad uitgestippeld. Van deze 

‘ervaringskennis’ kunnen ook andere organisaties gebruikmaken om zo 

hun eigen pad vorm te geven. Met de juiste zorg en aandacht ligt in de 

eerste stap van vandaag de grote verandering van morgen besloten.
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“Durf, want met zij-instromers is 
veel mogelijk”

Lieke Lange is hr-professional in jeugdzorg en lid van het 

Deskundigenteam AlleKansenBenut!. Het viel haar op dat 

het moeilijk was om vanuit een ander beroep de switch naar 

de zorg te maken. En dat terwijl heel veel mensen erover 

denken om de overstap te maken.

Een andere manier van werken
“Je ziet vaak dat jeugdzorgorganisaties voornamelijk in 

kortetermijnoplossingen denken. Bijvoorbeeld: er is nu een vacature en die 

moet snel ingevuld worden. Het is echter ook de taak van hr-managers om 

na te denken hoe je het personeelstekort op lange termijn oplost. Doe je 

dat niet, blijf je in dezelfde situatie zitten. En als je steeds ad hoc probeert 

om elke vacature snel in te vullen, red je het uiteindelijk niet. Hr-managers 

zouden wat dat betreft wat meer lef kunnen tonen en buiten de geijkte 

hokjes leren denken!” 

13.

Deskundigenteam AlleKansenBenut!

Het is echter ook de taak van hr-

managers om na te denken hoe 

je het personeelstekort op lange 

termijn oplost.

Lieke Lange  |  Deskundige hr-specialist 
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Diversiteit in het team
Maar waarom zou je als jeugdzorgorganisatie überhaupt zij-instromers 

inzetten? Lieke vertelt verder: “Allereerst is de vijver waar nu uit gevist 

wordt steeds leger aan het raken. Bovendien haal je op deze manier 

steeds een soortgelijk type mensen binnen. Met zij-instromers zorg je 

voor diversiteit binnen een team. In de huidige situatie heb je helemaal 

geen keuze in wie je binnenhaalt. Je bent al blij als er iemand op de 

vacature reageert. Door verder te kijken, kun je bijvoorbeeld mensen met 

een andere culturele achtergrond werven, of zorgen voor een mix van 

verschillende leeftijden en meer mannen in jeugdzorg.”

“Bovendien nemen volwassenen die naar jeugdzorg willen switchen meer 

risico. Ze geven er veel voor op, wat laat zien dat ze super gemotiveerd 

zijn. Ook dat brengt een frisse nieuwe energie met zich mee.”

Andere relevante werkervaring
“Zij-instromers nemen een schat aan levenservaring mee. Doordat ze over 

het algemeen wat ouder zijn, kunnen ze beter reflecteren. En vergeet 

niet dat mensen die de overstap maken naar jeugdzorg ook een hoop 

relevante werkervaring meenemen. Bij verwante functies, in bijvoorbeeld 

maatschappelijk werk, de verslavingszorg, het onderwijs of bij de politie 

moet je namelijk stevig in je schoenen staan en sociaal sterk zijn. Dat zijn 

competenties die je ook nodig hebt in jeugdzorg.”

Lieke vervolgt: “Oordeel echter niet te snel over andere sectoren, zoals 

horeca en de theaterwereld. Als je je gaat verdiepen in deze branches, 

zul je zien dat ook mensen die uit deze sectoren komen nuttige ervaring 

meebrengen. Snel schakelen en on the spot improviseren bijvoorbeeld. 

Ik heb zelf ooit een advocaat aangenomen in de zorg. In de advocatuur 

moet je verbaal sterk zijn en stevig in je schoenen staan. Dat kwam 

natuurlijk ook prima van pas in de zorg.  

Er gaat echt een wereld voor je open als je bedenkt welke talenten 

mensen ook in de andere sectoren nodig hebben. Onbekend maakt 

onbemind, dat blijkt ook hier van toepassing.”

Investering versus rendement
“Ik hoor vaak dat organisaties zeggen dat het begeleiden van zij-

instromers te duur is. Er is geen budget om nieuwe zij-instromers te 

begeleiden. Men vraagt zich dan af: ‘weegt de investering op tegen het 

rendement’? Helaas is het verloop – zeer – hoog in jeugdzorg en verbaast 

die houding mij. Het vervangen van een vertrekkende medewerker en 

het inwerken van een nieuwe medewerker kost zo’n € 54.000. Ik vind 

het belangrijk dat hr-professionals inzicht hebben in deze kosten en dit 

bespreekbaar maken.

Ik hoor vaak dat organisaties 

zeggen dat het begeleiden van zij-

instromers te duur is.

Lieke Lange  |  Deskundige hr-specialist 
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Onwennigheid bij zij-instromers
“Een ander geluid dat ik vaak hoor, is dat organisaties moeten leren omgaan 

met het feit dat zij-instromers vaak een paar jaar ouder zijn. Over het 

algemeen zijn de traditioneel instromende leerlingen wat jonger. Dat beeld 

blijft verwarrend. Het is goed om daar aandacht aan te schenken binnen 

de organisatie. Onderschat bijvoorbeeld niet dat als iemand ouder is, het 

voor hem of haar nog steeds spannend kan zijn om een nieuw vak te leren. 

Ondanks dat ze veel ervaring met zich mee brengen. Gooi de zij-instromers 

niet meteen voor de leeuwen.” 

Meer mogelijkheden met zij-instromers
Waarvoor kun je de groep zij-instromers inzetten binnen je organisatie als je 

besluit om hen aan te nemen? Lieke antwoordt: “Er is meer mogelijk dan je 

denkt. Ga in gesprek met jeugdzorgprofessionals. Zij kunnen zelf heel goed 

aangeven welke werkzaamheden door zij-instromers gedaan kunnen worden. 

Het Kwaliteitskader Jeugd helpt hierin. Organisaties staan er in dat proces niet 

alleen voor. Het Deskundigenteam AlleKansenBenut! adviseert graag wat er 

mogelijk is binnen dit kader.” 

Tekort aan werkplekken om mensen goed te begeleiden
Wat kan het Deskundigenteam AlleKansenBenut! nog meer betekenen voor 

jeugdzorgorganisaties die overwegen om zij-instromers in te zetten? Lieke 

licht toe: “Het Deskundigenteam AlleKansenBenut! kan met je meedenken 

over wat er mogelijk is binnen de wetgeving.  

Ze kunnen adviseren over de begeleiding van zij-instromers en je in contact 

brengen met jeugdzorgorganisaties die al zij-instromers hebben ingezet. Zo 

heb je steun aan elkaar. Ik weet door mijn achtergrond hoe het is om in hr te 

werken en hoeveel druk je kunt voelen om de vele vacatures te vullen. Maar 

de vijver van geregistreerde professionals is leeg aan het raken. Tegelijkertijd 

zijn er genoeg mensen die graag in jeugdzorg willen werken. Er is geen tekort 

aan talent, maar een tekort aan werkplekken om mensen goed te kunnen 

begeleiden. Ik help organisaties graag bij een andere manier van werken om 

zij-instromers aan te nemen.” 

Werk mee aan oplossingen!
“Mijn advies aan jeugdzorgorganisaties die twijfelen over de inzet van zij-

instromers, is ‘ga de werkvloer eens op en voel wat er leeft. Verdiep je in zij-

instromers en ontdek hoe gemotiveerd ze zijn’. Natuurlijk is het aannemen van 

zij-instromers geen wondermiddel, maar op lange termijn is er meer mogelijk 

dan je denkt. Als je je vacatures niet krijgt ingevuld, kun je immers geen 

goede zorg leveren. En dat is een gemiste kans voor de hele sector.” 

Er is geen tekort aan talent, maar een 

tekort aan werkplekken om mensen 

goed te kunnen begeleiden.

Lieke Lange  |  Deskundige hr-specialist 

Lees verder: 
“Een cv zonder SKJ: wat kan ik ermee?”
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Met dank aan

We willen iedereen bedanken die heeft meegewerkt aan de 

ontwikkeling van deze verhalenbundel. In het bijzonder alle 

geïnterviewden. Door het delen van hun ervaring inspireren 

we steeds meer organisaties om zij-instromers en herintreders 

welkom te heten binnen onze branche. Daarnaast bedanken wij 

het Deskundigenteam AlleKansenBenut! voor hun inzichten en 

praktische tips.

Ontwikkeld door Jeugdzorg werkt!

In Jeugdzorg werkt! zetten werkgevers en werknemers zich in voor 

een aantrekkelijke sector en een gezonde arbeidsmarkt met goede 

arbeidsvoorwaarden.

©Jeugdzorg werkt!  |  oktober 2023  |  2e druk
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